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“Azәrbaycanın düşmәni
Gürcüstanın da düşmәnidir”
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Ñÿù. 12

“Ankara Bakıdan
hərəkət gözləyir

Ñÿù. 2

Esir Askerin Babası Roj TV’de  
Ñÿù. 3

Курды, нефть и независимость
Ñÿù. 14

Tahir Süleyman: “Məni heç kim heç yerə dəvət 
etməyib, deyilənlər Rauf Arifoğlu kimilərin iftiralarıdır”

Sabunçu Rayon İcra Hakimiyyətinin
apardığı “ABADLIQ” işləri

Ñÿù. 8-9

Турецкие сумерки. Свободный Курдистан
как гарант безопасности Израиля

Итоги недели. “Ливийское решение”
сирийской проблемы откладывается

Ñÿù. 14

Ñÿù. 16

Ñÿù. 5

Ñÿù. 3
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Türk basını Lice'de HPG gerillaları tarafından esir
alınan iki asker ve bir sağlık görevlisi konusundaki
sessizliğini korurken askerleri ailelerine sadece RojTV
yer veriyor. Bugün RojTV'de yayınlanan Rojaktüel
programına katılan esir uzman çavuş Zihni Koç'un
babası Veysel Koç kamuoyuna oğlunun serbest
bırakılması için harekete geçilmesi çağrısında bulun-
du.

Koç'un çağrısına yanıt ise gecikmedi. Koç'un
ardından yayına katılan sanatçı Ferhat Tunç ve İHD
Genel Başkanı Öztürk Türkdoğan askerlerin serbest
bırakılması için heyet kuracaklarını açıkladı.

Gazeteci Erdal Er’in sunduğu Rojaktuel programa
bağlanan Veysel Koç kamuoyuna çağrıda bulunarak;
oğlunun sağ selim ailesine kavuşması için sivil tolum
örgütlerini devreye girmesini söyledi. Koç, "artık yeter,
akan bu kan dursun. Herkesin bunun için çalışması
lazım. Her iki taraftan da insanlar ölmesin. Ferhat
Tunç daha önce Dersim’de bir erin serbest bırakıl-
masında rol oynadı. Ferhat Tunç’dan, Sayın başkan
Öztürk Türkdoğan’dan ricam devreye girsinler" dedi.

Diğer asker ailelerini de duyarlı olmaya çağıran
Koç, Erdal Er’in, "Siz de heyette yer alacak mısınız?"
sorusuna "evet yer alacağım" diye yanıt verdi.

TUNÇ: OPERASYONLAR DURDURULSUN
Programda konuşan Ferhat Tunç da Koç’u

cesaretinden dolayı kutladı ve heyetin kurulması için
hemen çalışacağını, yarın sivil toplum örgütleri, İHD
ile görüşeceğini söyledi. Çok kısa zamanda açıklama
yapacaklarını söyledi.

Tunç, Çoşkun Kırandi sürecini hatırlatarak şunları
söyledi: ‘Devlet Kırandi’yi öldürmek istedi. Zorluklara
rağmen Kırandi’yi sağ selim alıp ailesine teslim ettik
ve bu büyük bir mutluluktu. Bu defada benzer bir
durum söz konusu. Sanki askerleri öldürmek için

uğraşılıyor. Öncelikle bu sürenin sağlıklı yürümesi için
operasyonların durulması ve hükümetin adım atması
lazım. Operasyonların durdurulması esir askerlerin
can güvenliği için şart.”

TÜRKDOĞAN: HEYET İÇİN VARIZ
Programda konuşan İHD Genel Başkanı Öztürk

Türkdoğan ise; “Dernek olarak daha önce açıklama
yaptık. Yaşam hakkı kutsaldır ve biz bunu savunuy-
oruz. Oluşacak heyet içinde yer almaya hazırız. Bu
konu da herkesin yardımcı olması gerekiyor diye
konuştu. Ailelerin bize başvurmalarını bekledik o da
sizin aracılığınızla oldu. Yayından sonra ailelerle, sivil
toplum örgütleriyle görüşüp heyeti kuracağız’ dedi.

NE OLMUŞTU? Astsubay Abdullah Söpçeler,
Uzman Çavuş Zihni Koç ve Sağlık Teknisyeni Aytekin
Turhan Uz, 9 Temmuz’da Diyarbakır’ın Lice ilçesinde
yol kesen gerillalar tarafından esir alınmış, görüntüleri
28 Temmuz’da ROJ TV ana haber bülteninde yayım-
lanmıştı.

Sivil kıyafetli oldukları görülen 2 asker ve 1 sağlık
görevlisi, sağlık durumlarının iyi olduğunu belirterek,
serbest bırakılmaları için aydınlara ve sivil toplum
örgütlerinden yardım istemişti.

Esir Askerin Babası Roj TV'de  
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İlham Əliyevin verdiyi bəyanat hüquq-

mühafizə orqanlarını hərəkətə keçirib; qanlı
hörgütə ideoloji və maddi dəstək verən şəxslər
və qurumlar zərərsizləşdirilə bilər

Türkiyənin baş naziri Rəcəb Tayyib
Ərdoğanın Bakıya son səfəri zamanı prezident
İlham Əliyev PKK barədə açıqlama verdi.
Azərbaycan prezidenti bəyan etdi ki, onun
ölkəsi PKK-nı terror təşkilatı kimi tanıyır. Hələlik
Azərbaycanın PKK-nı terror təşkilatı kimi tanı-
ması de-yure rəsmiləşdirilməyib. Yəni Milli
Məclis bu haqda hər hansı bir rəsmi sənəd
qəbul etməyib. Baxmayaraq ki, bununla bağlı
parlamentdə dəfələrlə məsələ qaldırılıb. Hətta
bir neçə il öncə Müsavat deputat qrupu MM rəh-
bərliyinə qanun layihəsi təqdim etmişdi. Bütün
bunlara baxmayaraq, İ.Əliyevin məlum
bəyanatı Azərbaycan və Türkiyə ictimaiyyətində

son dərəcə maraqla qarşılanıb.Ərdoğanla Əliyevin arasında
keçirilmiş qapalı danışıqlardan sonra verilən bu bəyanat ilk
növbədə Türkiyə tərəfini razı salıb. İki gün öncə mətbuat kon-
fransı keçirən Türkiyənin Bakıdakı səfiri Hulusi Kılıç İlham
Əliyevin PKK ilə bağlı açıqlamasının onları məmnun etdiyini
deyib: “Cənab prezident PKK-nın terror təşkilatı olduğunu
açıqca söylədi. Bu, həm baş nazirimiz, həm də türk xalqı
tərəfindən məmnuniyyətlə qarşılandı”.

Məsələnin ən maraqlı tərəfi isə ondan ibarətdir ki, artıq
Azərbaycanda müvafiq qurumlar prezidentin bəyanatının
reallaşması istiqamətində fəaliyyətə keçiblər. Bu barədə
qəzetimizə məlumat mötəbər mənbələrdən daxil olub.
Məlumatda bildirilir ki, Azərbaycan hüquq-mühafizə və təh-
lükəsizlik orqanları ölkədə mövcud olan PKK yanlısı qurum-
lar və şəxslərlə maraqlanmağa başlayıb. Bu işdə ilk öncə
hədəf kimi PKK-ya açıq və gizli dəstək verən ideoloji ruporlar
və onların başında dayanan şəxslər götürülüb. Mənbəmiz
iddia edir ki, həmçinin Türkiyədən ölkəmizə gəlib iş quran
xeyli sayda PKK simpatizanı olan şəxslərin də siyahısı hazır-
lanır. Bunların içində uzun illərdir Türkiyə polisinin axtardığı
şəxslərin də olduğu vurğulanır. Belələrinin Azərbaycanda
rahat yaşaması, fəaliyyət göstərməsi, üstəlik, onlara para
qazanmaları üçün münbit şərait yaradılması qardaş ölkə rəs-
milərini ciddi şəkildə narahat edir. PKK simpatizanı olan xeyli
sayda kürd iş adamı Bakıda, Naxçıvanda, Gəncədə və digər
bölgələrdə şirkətlər qurublar, pul qazanırlar və hətta
qazandıqları paralardan PKK-ya yardım da edirlər. Bu haqda
Türkiyə və Azərbaycan mediası zaman-zaman yazıb. Rəsmi
Ankara Azərbaycana sığınmış hörgütçüləri bir neçə dəfə
istəsə də hansısa səbəbdən Azərbaycan yönətimi bu istəyi
geri çevirib. İndi isə vəziyyət dəyişib. Əlimizdə olan xəbər
deməyə əsas verir ki, artıq bizim hökumət anti-PKK əməliyy-
atının düyməsinə basıb. Hakimiyyətə yaxın mənbələrdən
gələn xəbərlərdə o da deyilir ki, yaxın günlərdə Bakıda və
digər bölgələrdə sensasion həbslər keçirilə, PKK-ya bağlı
Türkiyə vətəndaşı olan (və olmayan) kürdəsilli iş adamları
saxlanaraq türk polisinə təslim edilə bilər. Yaxud da onların

üçüncü ölkəyə verilməsi istiqamətində iş görülə bilər. 
Mənbəmiz onu da dedi ki, hüquq-mühafizə orqanları

“Diplomat” qəzetinin baş redaktoru Tahir Süleymanla da
maraqlanır: “Tahir mətbuatda açıq şəkildə PKK-nı dəstək-
ləyir, bu qanlı hörgütü kürd xalqının milli-azadlıq hərəkatının
təşkilatı adlandırır. Onun buraxdığı ”Diplomat" qəzeti Bakıda
və regionlarda kürdlərin kompakt yaşadığı yerlərdə pulsuz
yayılır. O, bu yaxınlarda bir neçə kürdəsilli Azərbaycan vətən-
daşının mətbuat konfransını təşkil etmişdi. Həmin tədbirdə
ölkəmizdə yaşayan kürdlərə suverenlik verilməsi kimi absurd
bir tələb səsləndirildi".

Qeyd edək ki, hələ bir neçə il əvvəl Bakıya səfərə gələn
Türkiyə ədliyyə naziri Cəmil Çiçək Azərbaycanda fəaliyyət
göstərən PKK-çıların adları olan siyahısını bizim rəsmilərə
təqdim etmişdi. Həmin vaxt Azərbaycanda PKK yanlılarının
təqib olunacağı gözlənilsə də, bu, baş vermədi.

Mövzu ilə bağlı adının açıqlanmaması şərti ilə qəzetimizə
danışan ekspert Azərbaycandakı PKK yanlılarının siyahısının
hökumətə bəlli olduğunu və bu qrupların nəzarət altında
olduğunu bildirdi. Ekspertin sözlərinə görə, son illərdə PKK
yanlısı iş adamları
Bakıda rahat şəkildə
biznes şəbəkəsi
qurublar. Terrorun
əsas “qidasının”
maliyyə olduğunu
deyən həmsöhbə-
timiz Bakıda
qazanılan pulların
böyük qisminin PKK
d ü ş ə r g ə l ə r i n i n
saxlanmasına sərf
olunduğu haqda ciddi
m ə l u m a t l a r ı n
olduğunu bildirdi. Ekspertin qənaətincə, ciddi siyasi qərar ola-
cağı halda Bakıda geniş miqyaslı həbslərin və ya ən yaxşı
halda deportasiyaların olması mümkündür.

***
Son zamanlar Azərbaycanda fəaliyyət göstərən

PKK simpatizanı olan iş adamları ilə Türkiyədən gələn
türklərin münasibətləri pisləşib. Əldə etdiyimiz
məlumatlara görə, son dövrlərdə PKK yanlıları ilə
Türkiyə türkləri arasında kiçik çaplı münaqişələr də
qeydə alınıb. Artıq Bakıdakı bir sıra PKK tərəfdarına
məxsus obyektlər türklər tərəfindən boykot edilib.
Münaqişə baş verən obyektlərdən biri də “Böyükfırat”
kafelər şəbəkəsi olduğu bildirilir. 

Azərbaycan hökumətinin bu məsələdə nə dərəcədə
səmimi olub-olmadığı yaxın günlərdə bilinəcək. Çünki PKK
əleyhinə iş görmək üçün bizim iqtidar gərək lap yuxarıdan
başlasın. Sirr deyil ki, hazırkı iqtidar komandasında PKK ilə
əlaqəsi olduğu bildirilən bir neçə iri fiqurun mövcudluğuna
dair iddialar var. Hətta PKK lideri Abdulla Öcalan 1999-cu ilin
iyununda məhkəməsində etiraf etmişdi ki, keçmiş sovet
respublikaları içində ən ciddi təşkilatları Azərbaycandadır. 

Mövzunu davam etdirəcəyik.
Kənan RÖVŞƏNOĞLU,  musavat.com

PKK – NIN TANINMASI
HAQDA QANUN

Bu qanun Azərbaycanda terrorizmə qarşı mübarizə
məsələsinin əlavə hüquqi təminatlarının yaradılması
məqsədilə qəbul edilir.

Maddə1. PKK  terror  təşkilatıdır.
Maddə 2. Bu qanun çərçivəsində  PKK  termini

1978 – ci ildə Türkiyədə Abdullah Ocalan tərəfindən
yaradılmış, bu qanun qəbul  dövrdə Partiya Karkarane
Kürdistan (Kürd fəhlə partiyası)  adı ilə fəaliyyət
göstərən təşkilat mənasını ifadə edir.

Maddə 3. Bu qanunda terror təşkilatı “Terrorizmə
qarşı mübarizə haqqında” Azərbaycan Respublikası
qanunun 1- ci maddəsində olduğu mənada  başa
düşülür.

Maddə 4. PKK- nın fəaliyyətində iştirak (üzvlük) və
ya  maliyyyələşdirilməsində iştirak etmək,    Azərbaycan
Respublikasə CM- nin 214; 214-1; 214-2  maddəlri ilə
cinayət məsuliyyətinə səbəb olur.

P.S: Qanun layihəsi Müsavat deputat qrupunun
üzvü Pənah Hüseyn tərəfindən Azərbaycan
Respublikasının Milli Məclisinə 18.02. 2008- ci il tarixdə
təqdim olunmuş və 103 N- si ilə qeydə alınmışdır. Milli
Məclisin  rəhbərliyi və “Yeni Azərbaycan” partiyasını
təmsil edən deputat çoxluğu Azərbaycan Respublikası
Konstitusiyasının 96- cı maddəsinin, Azərbaycan
Respublikası Milli Məclisinin Daxili  Nizamnaməsinin
14- cu maddəsinin, Azərbaycan Respublikası Milli
Məclisi deputatının statusu haqqında 4, 9- cu mad-
dələrinin və digər qanunvericilik norma və qaydalarını
kobud şəkildə pozaraq qanun layihəsini müzakirəyə
buraxmamışdır.

musavat.com

«Ermənilər yunanlardan
da pis vəziyyətə düşəcək» 
Yusuf Halaçoğlu: “Sərkisyan işğalı etiraf etdikcə
Türkiyə ilə Azərbaycan daha da yaxınlaşır”

“Ermənistan
son vaxtlarda
Türkiyədə sepa-
ratçıların bəzi
əmə l l ə r i ndən
iştaha gələrək
g ü n d ə m ə
mənasız iddi-
alar gətirir.
Ancaq heç kim
unutmamalıdır
ki, Türkiyə nə
separatçı lara,
nə də mənasız
erməni iddiaları-
na meydan
verəcək qədər
zəif bir ölkə
deyil”. Bu açıqlamanı APA-nın Türkiyə bürosuna Türk
Tarix Qurumunun sabiq rəhbəri, Milliyyətçi Hərəkat
Partiyası Kayseri millət vəkili, professor Yusuf
Halaçoğlu verib. 

Onun sözlərinə görə, artıq Ermənistan nə edəcəyi-
ni bilməyən bir vəziyyətə düşüb: “Keçmişdə olduğu
kimi, artıq ABŞ da Ermənistanı “soyqırımı”
məsələlərində dəstəkləmir. Çünki Orta Şərqdəki prob-
lemlərini həll etməsi üçün ABŞ-ın Türkiyəyə qeydsiz-
şərtsiz daha çox ehtiyacı var. Ona görə də
Ermənistanın “Ağrı dağı xəyalları”nın heç bir mənası
yoxdur. Bu proseslər Türkiyənin “Ermənistan
açılımı”nın da nə qədər səhv bir siyasət olduğunu
ortaya çıxarıb. Əslində bu proseslər Türkiyə ilə
Azərbaycan arasındakı münasibətləri daha da
gücləndirir. Demək ki, “hər şərdə bir xeyir vardır”. Ona
görə də qoyun, onlar mənasız şəkildə danışmağa
davam etsinlər. Burada əsas məsələlərdən biri -
Azərbaycanın bu dönəmdən yaxşı istifadə etməsidir.
Azərbaycan öz iqtisadiyyatının inkişafını bu dönəmdə
ən yaxşı şəkildə tamamlamalıdır. Bilirsiniz ki, bir
ölkənin iqtisadi gücü - onun siyasi gücü deməkdir. Bu
baxımdan öz iqtisadiyyatını gücləndirən Azərbaycan
yaxşı yoldadır. İqtisadi çöküş içində olan hər bir dövlət
əvvəl-axır qonşularına möhtac olur. Yunanıstanı
görürsünüz - ada satmaq vəziyyətinə gəldilər.
Ermənistan ondan daha pis duruma düşəcək.
Ermənistan qonşusunda iqtisadi əlaqə yarada biləcək
ölkələrin hamısı ilə problemli vəziyyətdədir - İran istis-
na olmaqla. Dövlətlər arasında yeni ortaq qurumlar
yaradılmasına ehtiyac var ki, bu da enerji mərkəzli
ölkələrin önəmini daha da artırmaqdadır. Türkiyə ilə
Azərbaycan arasındakı münasibətlərin daha da dərin-
ləşdirilməsi bu baxımdan da çox böyük önəm daşıyır”.

BAKIDAKI PKK TƏRƏFDARLARI
NƏZARƏTƏ GÖTÜRÜLÜR

Tahir Süleyman: “Məni heç kim heç
yerə dəvət etməyib, deyilənlər Rauf
Arifoğlu kimilərin iftiralarıdır”
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Türkiyənin Azərbaycandakı səfiri Hulusi
Kılıç bu ölkənin baş naziri Rəcəb Tayyib
Ərdoğanın Bakıya səfərinin yekunları ilə
bağlı mətbuat konfransı keçirdi. Öncə bütün
müsəlmanları Ramazan ayı münasibətilə
təbrik edən səfir mətbuat nümayəndələri ilə
bir neçə aydır görüşə bilməməsini işlərinin
çoxluğu ilə əlaqələndirdi: “Amma vaxt məh-
dudiyyətinə baxmayaraq baş nazirimizin
Azərbaycana səfəri ilə bağlı sizinlə söhbət
etmək istədim. Baş nazir parlament seçk-
ilərindən sonra ilk səfərini Azərbaycana
edəcəyini demişdi. Lakin Şimali Kiprin
yaranmasının 37-ci ildönümü ilə bağlı ilk
səfərini ora etdi. Daha sonra Azərbaycana
gəldi, bu, qardaş ölkəyə önəmin göstərici-
sidir. Çox faydalı bir görüşlər oldu. Bu səfəri
mən tarixi bir ziyarət hesab edirəm”.

H.Kılıc dedi ki, Ərdoğanın səfəri zamanı
bir çox sahələr üzrə danışıqlar aparılıb:
“Ötən il Azərbaycanla Türkiyə arasında
ticarət dövriyyəsinin həcmi 2,5 milyard dollar
olub. Bu ilin sonunda isə bunun 3 milyard
dollar olacağını söyləyə bilərəm. Təyyarə
reyslərinin durmadan artması da əlaqələrin
artmasının göstəricisidir”.

Səfir nəzərə çatdırdı ki, Yüksək Səviyyəli
Əməkdaşlıq Şurasının birinci iclasının bu ilin
sonunadək Türkiyədə keçirilməsi plan-
laşdırılır: “Şuranın birinci iclasında 15
məsələ müzakirəyə çıxarılacaq. Müxtəlif
sahələrdə - mədəniyyət, informasiya,
investisiyaların yatırımı, təşviqi və digər
sahələr üzrə müqavilələrin imzalanması da
nəzərdə tutulur”.

Səfir nəzərə çatdırdı ki, Ərdoğanın səfəri
zamanı prezident İlham Əliyevin PKK ilə
bağlı açıqlaması onları məmnun edib:
“Cənab prezident PKK-nın terror təşkilatı

olduğunu açıqca söylədi. Bu, həm baş
nazirimiz, həm də türk xalqı tərəfindən
məmnuniyyətlə qarşılandı”.

Səfir ermənilərin Ramazan ayında da
Azərbaycan ordusunun əsgərini şəhid
etməsi məsələsinə toxundu: “İki gün öncə
şəhid olan əsgərin ailəsinə başsağlığı
verirəm”.

H.Kılıc diqqətə çatdırdı ki, Ərdoğan
səfəri zamanı əsas müzakirə edilən
məsələlərdən biri də Dağlıq Qarabağ
mövzusu olub: “Son duruma dair müza-
kirələr zamanı tərəflər bir-birinə bilgilər veri-
blər. Baş nazirimiz burada açıqlama
verərkən bildirdi ki, Dağlıq Qarabağ
Azərbaycanın qanayan yarası olduğu kimi,
Türkiyənin də qanayan yarasıdır. Bu
kəlmənin içərisində hər şey - səmimiyyət,
qardaşlıq var. Biz 18 ildir Dağlıq Qarabağın
işğalı ilə bağlı Ermənistanla sərhədlərimizi
bağlamışıq. Dünyada bunun ayrı bir örnəyi
yoxdur. Heç bir dövlət başqa bir dövlət üçün
öz sərhədini bağlamaz. Bunun nə qədər
mühüm bir şey olduğunu anlamaq lazımdır.
Bu adi bir küçə qapısı deyil. Bu, bizim
Azərbaycanla qardaşlığımızın bariz
nümunəsidir. Biz bölgədə ədalətli bir sülhün
olmasının tərəfdarıyıq. Türkiyənin
Ermənistanla problemlərinin çözülməsi
üçün Azərbaycanla Ermənistanın problem-
ləri həllini tapmalıdır. Mümkün deyil ki, iki
qardaşdan biri ilə yaxşı münasibət qurasan,
digəri ilə düşmən olasan. Belə bir şey
olmayacaq. Biz Azərbaycanın yanında
olmaqda davam edəcəyik. Çünki biz haqqın
yanındayıq”.

Türkiyə ilə Azərbaycan arasında viza
rejiminin tam aradan qaldırılması məsələs-
inə toxunan səfir dedi ki, artıq onlar

Gürcüstanla ikitərəfli qaydada viza rejimini
ləğv ediblər: “Bir çox ölkələrlə bu rejimi
aradan qaldırdıq, hətta Rusiya ilə. Türkiyə
tam 4 il öncə Azərbaycanla vizanı aradan
qaldırdıq. İnşallah, qısa bir zamanda
Azərbaycan da buna hazır olur. Türk xalqı
bundan məmnun olacaq, heç şübhəsiz
Azərbaycan xalqı da viza rejiminin aradan
qalxmasını istəyir. Türkiyəyə gedən
Azərbaycan vətəndaşlarının orada bir ay
vizasız qala bilirlər. Biz bunu üç aya qədər
artırmaq istəyirik. İnşallah, Azərbaycan da
vizanı aradan qaldırar. Qardaşlar arasında
vizanın olmamalıdır. Bunun ən qısa zaman-
da baş verəcəyinə inanıram”.

Səfirin sözlərinə görə, Azərbaycan və
Türkiyə Azərbaycan qazının Avropaya
tədarükü ilə bağlı tranzit sazişi üzrə razılaş-
maya cari ilin sentyabrında nail olmağı plan-
laşdırırlar. O dedi ki, bu sazişlə bağlı
danışıqlar uğurla irəliləyir.

Jurnalistlərin suallarını cavablandıran
səfir Ermənistan prezidenti Serj Sərkisyanın
Ərdoğanın səfəri ərəfəsində “Qarabağı biz
aldıq, Ağrı dağını gələcək nəsil alar” kimi
açıqlamasına baş nazirin cavab verdiyini
dedi: “Hər kəs iddialı ola bilər, amma
nəticəyə baxmaq lazımdır. Baş nazirimiz
bunun cavabını açıqca verdi. Mən ayrıca
Ermənistan prezidentinə bununla bağlı han-
sısa cavab vermək istəmirəm, çünki hər şey
söylənildi. Biz bunu ciddiyə almırıq”.

Türkiyədə ordu rəhbərliyinin istefasına
dair sualı cavablandıran H.Kılıc bu iste-
faların nə ordunun gücünə, nə ölkə daxili, nə
də xarici siyasətə heç bir təsir göstər-
məyəcəyini diqqətə çatdırdı: “Demokratiya
olduğu halda siyasi qərarları mülki qurumlar
verir. Türkiyə Silahlı Qüvvələri rəhbərliyinin
istefa verməsi hərbçilərin demokratiyaya
göstərdiyi hörmətdir. Bu baxımdan da Türk
Silahlı Qüvvələrinin bir neçə generalının
istefaya getməsi narahatlıq yaratmamalıdır.
Türkiyə ordusu çox güclüdür”.

Qəbələ RLS-in birgə istifadəsində
Türkiyənin maraqlı olması barədə yayılan
xəbərlərə dair suala cavabında səfir bunun
Türkiyənin planında olmadığını dedi:
“Ankara bu stansiyanın istifadəsində iştirak
etmək niyyətində deyil. Bu məsələ səfər
çərçivəsində müzakirə olunmadı”.

Ərdoğanın səfər zamanı Azərbaycanın
siyasi partiyaları və QHT-ləri ilə
görüşməməsi barədə sualı cavablandıran
səfir bunu baş nazirin səfər proqramının
sıxlığı ilə bağlayıb: “Amma önümüzdəki
dönəmdə ola bilsin ki, vətəndaş cəmiyyəti
təşkilatları ilə görüşsün”.

Elşad MƏMMƏDLİ

“Ölkə prezidenti səviyyəsində PKK terrorçu
təşkilat kimi bir daha tanınırsa, buna hansısa
bir hüquqi qiymətin verilib-verilməməsi, məncə,
ciddi əhəmiyyət kəsb eləmir”. Ana Vətən
Partiyasının sədri, deputat Fəzail Ağamalı bu
fikirləri ölkə başçısı İlham Əliyevin Ərdoğanla
görüş zamanı PPK-nı terrorçu təşkilat adlandır-
masından sonra gündəmə gələn PKK
mövzusunda danışarkən bildirdi.

Qeyd edək ki, bir çox ekspertlər və
siyasətçilər prezidentin fikirlərindən sonra
hüquqi addımın atılmasına ehtiyac olduğunu
və məsələnin parlamentə çıxarılmasının
zəruriliyini bildirir. 

F.Ağamalı bir neçə il bundan qabaq prezi-
dent Abdulla Gülün Azərbaycana səfəri
zamanı Azərbaycan və Türkiyə prezi-
dentlərinin keçirdikləri mətbuat konfransında

ölkə prezidenti İlham Əliyevin Türkiyəyə qarşı
terroru pislədiyi və bunun birmənalı olaraq
Azərbaycanı da narahat etdiyi barədə fikirləri-
ni də xatırlatdı. Qeyd etdi ki, bugünlərdə ölkə
prezidenti artıq ikinci dəfə məsələnin üstünə
qayıtdı və PKK-nı terrorçu təşkilat kimi özü adı
ilə adlandırdı: “Belə bir mövqe ifadə olunubsa,
artıq bu, ən böyük qiymətdir. Azərbaycan
prezidenti Azərbaycan dövləti adından
danışıb. Düşünmürəm ki, təzədən Milli
Məclisdə bu barədə məsələ qaldırmaq və
PKK-nı terrorçu təşkilat kimi qiymətləndirmək
üçün xüsusi iclas keçirmək lazımdır. Dövlət
başçısı Azərbaycan dövlətinin mövqeyini,
Azərbaycan xalqının iradəsini ifadə edərək
PPK-nı terrorçu təşkilat kimi qiymətləndirdi.
Bundan yüksək qiymət nə ola bilər?”

F.Ağamalı PKK-ya qarşı hüquqi addım-
ların atılması üçün qanun qəbul olunmasında
da problem görmədiyini vurğuladı: “Zəruri
olarsa, bu məsələ gündəmə gələ bilər.
Məsələnin də öz həllini tapmasında hər hansı
problem görmürəm”. AVP sədri belə bir
qanunun qəbuluna PKK-ya rəğbət bəsləyən
və ya bu təşkilatı dəstəkləyən hansısa
qüvvələrin mane olduğunu güman etmir: “Bu,
mümkün olan şey deyil. Azərbaycanda PKK-
ya belə bir dəstək yoxdur. Sadəcə, ola bilsin ki,
ayrı-ayrı şəxslər, fərdlər öz içində PKK-ya
rəğbət bəsləyə bilər. Lakin bu rəğbət onun
düşüncələrindən o tərəfə keçə bilmir.
Azərbaycanda PKK-nı dəstəkləyə biləcək
qrup və ya dəstə varsa, əlbəttə ki, onlar
Azərbaycanın hüquq-mühafizə orqanları
tərəfindən dərhal zərərsizləşdirilər və onlar

məhkəmə qarşısında cavab verməli olarlar”.
F.Ağamalı Azərbaycanda hətta PKK-nı

“milli azadlıq hərəkatı aparan” təşkilat kimi
xarakterizə edən şəxslərin olduğu və bu
barədə fikirlərin mətbuata da yol tapdığı
barədə faktların qarşısını almağa çağırdı:
“Vaxtilə mən də bununla bağlı öz fikrimi ifadə
etmişdim. Görünür, bu, ya hüquqi nihilizmdən
irəli gələn məsələ, yaxud birmənalı olaraq
PKK-nı dəstəkləyən bir şəxsdir. Bunun üçün
də Azərbaycanın hüquq-mühafizə orqanları
araşdırmalar aparmalı və məsələyə aydınlıq
gətirməlidirlər”. 

Hüquqşünas Əlövsət Əliyev isə fərqli
düşünür. Konstitusiyaya görə, Azərbaycanın
hüquqi dövlət olduğunu qeyd edən Ə.Əliyev
deyir ki, PKK məsələsinə münasibətdə də
bütün məsələlər hüquqla və qanunla tənzim-
lənməlidir: “Parlamentdə də bəzi deputatlar
tərəfindən dəfələrlə bu məsələ qaldırılıb.
Terrorçu təşkilat olaraq PKK-ya münasibət də
Azərbaycanın rəsmi orqanları və qanunverici
orqanı tərəfindən bildirilməlidir. Azərbaycanın
həmin təşkilatı terrorçu təşkilat kimi tanıması
ilə bağlı müzakirələr aparılmalı, müvafiq
sənəd, qanun qəbul edilməlidir. Dünyanın
əksər ölkələrində bu təcrübə mövcuddur. Bu
cür təşkilatların terrorçu təşkilat kimi tanınması
həmin təşkilatı Azərbaycan Respublikasında
müəyyən hüquqları həyata keçirməkdən və
addımlarını reallaşdırmaqdan avtomatik
məhrum edəcək. Həmin təşkilat üzvlərinin
Azərbaycana gəlişinə qadağa qoyulacaq, bu
təşkilatlarla bağlı insanların hərəkətlərinə,
siyasi fəaliyyətinə məhdudiyyət qoyulacaq.

Həmçinin o təşkilatın rəsmi embleminin, rəm-
zlərinin Azərbaycanda tanınması üzərində
qadağa qoyulacaq”. 

Hüquqşünasa görə, bunu hər hansı bir
dövlət məmuru, yaxud ölkə prezidenti öz istəyi
ilə həyata keçirə bilməz: “Bu baxımdan
məsələlərin qanunla tənzimlənməsi vacibdir.
PKK-nın terrorçu təşkilat kimi tanınması eyni
zamanda Azərbaycanda həmin təşkilata qeyri-
rəsmi formada dəstək verənlərin fəaliyyətini
dayandırmasına səbəb olacaq. Bu mənada nə
Azərbaycan rəsmiləri, nə dövlət məmurları
məsələdən narahat olmalı deyillər. Həmin
təşkilatın terrorçu təşkilat kimi tanınmasının
təmin olunması üçün müvafiq tədbirlər gör-
məli, parlamentdə bunun tərəfdarı olan depu-
tatlara dəstək verməlidirlər”.

E.PAŞASOY

“İLHAM ƏLİYEVİN PKK İLƏ BAĞLI
DEDİKLƏRİ TÜRKİYƏNİ MƏMNUN EDİB”
Hulusi Kılıc: “Amma qardaşlar arasında viza olmamalıdır”

PKK-nın RƏSMƏN TANINMASI
MƏSƏLƏSİ REALLAŞA BİLƏR

Fəzail Ağamalı:
“Məsələnin öz həllini
tapmasında problem
görmürəm”

Əlövsət Əliyev: “Bu 
tanınma Azərbaycanda
PKK-ya dəstək verənlərin
fəaliyyətinin 
dayanmasına gətirəcək”
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Dünən Türkiyənin Azərbaycandakı səfiri

Hülusi Kılıc baş nazir Rəcəb Tayyib
Ərdoğann Bakı səfərinin yekunlarına həsr
olunmuş mətbuat konfransı keçirdi. 

Ərdoğanın Azərbaycana səfərini tarixi
səfər kimi dəyərləndirən səfir Türkiyədə
keçirilən parlament seçkilərindən sonra baş
nazirin ilk olaraq Azərbaycana gəldiyinə
diqqət çəkib: “Düzdür, baş nazir Quzey
Kıprız Türk Cümhuriyyətində (QKTC) olub,
QKTC-nin 37 -ci ildönümü ilə bağlı tədbir-
lərə qatılıb. Türkiyə ilə QKTC-nin münasi-
bətləri bəllidir. Baş naziri səfərdə 4 nazir
müşayiət edib. Səfər zamanı xarici işlər, iqti-
sadiyyat və enerji nazirləri arasında tək-
bətək görüşlər keçirilib”.

H.Kılıc bildirib ki, səfər zamanı əsasən
regional məsələlər, Dağlıq Qarabağ
münaqişəsi, viza problemi, türk dünyasında
vəziyyət müzakirə olunub: “Həmçinin iki ölkə
arasında ticarət, iqtisadi məsələlər də diqqət
mərkəzində olub. Ötən il iki ölkə arasında
mal dövriyyəsi 2 milyard dollar təkşil edib.
Bu ilin 5 ayı üçün bu rəqəm 1,4 milyarda
çatıb. Deyə bilərik ki, ilin sonuna qədər bu
rəqəm 3 milyarda çatacaq. “AZAL”
Türkiyəyə həftədə 39 reys həyata keçirir.
Həftədə 4 dəfə Bakıdan Ankaraya, 14 dəfə
İstanbula, 10 dəfə Antaliyaya, 2 dəfə
Bodruma və Trabzona reyslər var.
Həmçinin, Naxçıvanla bağlı uçuşlar həyata
keçirir. Bu iki ölkə arasında münasibətlərin
yüksək səviyyədə olduğunun açıq göstərici-
sidir”.

Səfir əlavə etdi ki, Bakıda aparılan
müzakirələr zamanı bir sıra qərarlar qəbul
edilib: “Qərara alınıb ki, iki ölkə arasında
Strateji Əməkdaşlıq Şurasının toplantısı ilin
sonuna qədər Türkiyədə keçirilsin. Terror
mövzusu da müzakirə edilib, məs-
ləhətləşmələr aparılıb. Azərbaycan prezi-
dentinin PKK-nın terror təşkilatı olduğunu
bəyan etməsi məmuniyyətlə qarşılanıb.
Həmçinin, Dağlıq Qarabağla bağlı son

hadisələr haqqında məsləhətləşmələr
aparılıb. Türkiyə Azərbaycan torpaqlarının
işğal edilməsi səbəbindən sərhədlərini 18
ildir ki, Ermənistanın üzərinə bağlayıb.
Dünyada bunun örnəyi yoxdur. Mən istərdim
ki, bunu diqqətə alasınız. Biz bölgədə sül-
hün tərəfdarı olmuşuq. Bunun üçün
Ermənistan Azərbaycan torpaqlarını işğal-
dan azad etməli, Türkiyəyə qarşı iddialarını
dayandırmalıdır. Ermənistan Türkiyə ilə
problemlərini yoluna qoymaqla barış əldə
olunmaz. Bir qardaşla barışıb, digəri ilə
düşmənçiliyi davam etdirmək mümkün deyil.
Barışın olması üçün Ermənistan həm
Türkiyə, həm də Azərbaycanla problemləri
həll etməlidir”.

Hülusi Kılıc dedi ki, səfər zamanı viza
mövzusu da müzakirə edilib: “Azərbaycan

prezidenti bəyan etdi ki, hələlik vizanın
aradan qaldırılmasına hazır deyilik. Biz bu
mövqeyi sayğı ilə qarşılayırıq. Türkiyə
Gürcüstan, Rusiya, Suriya və digər
dövlətlərlə viza sistemini aradan qaldırıb.
Azərbaycanla bağlı viza rejimi 4 ildir ki,
qaldırılıb. Azərbaycan da vizanı aradan
qaldıranda türk xalqı məmnun olardı. İndi
Türkiyəyə gedən Azərbaycan vətəndaşı
vizasız 1 ay müddətində orada qala bilir. Biz
istəyirik ki, bu müddəti 3 aya qaldıraq.
Strateji tərəfdaş ölkələri üçün belə addımlar
atılmalıdır”.

İki ölkə arasında aparılan qaz
danışıqlarına toxunan səfir deyib ki, bu
məsələ ilə bağlı da irəliləyiş əldə edilib: “Hər
iki lider bu haqda təlimat veriblər. Ortada
ancaq texniki məsələlər var. Məndə olan

informasiyaya görə, bu ilin doqquzuncu
ayında bu məsələ öz həllini tapacaq”.

Daha sonra səfir jurnalistlərin suallarına
cavab verdi. 

Ermənistanla Türkiyə arasında ticarət
dövriyyəsinin 250 milyon dollar olmasına
dair xəbərlərə toxunan böyükelçi dedi ki,
Türkiyə ilə Ermənistan arasında rəsmi
münasibətlər və rəsmi ticarət mövcud deyil.
Onun fikrincə, başqa ölkədən Ermənistana
türk malları keçə bilər. 

Səfir sentyabrda açılması planlaşdırılan
İrəvan-Van istiqamətində təyyarə reysi
barəsində deyilənləri də təkzib etdi: “Belə bir
şey yoxdur. Məndə bu haqda mətbuatdan
oxuyuram. Amma bu gerçək məlumat
deyil ”.

Hülusi Kılıc AKP-nin iqtidara

gəlməsindən sonra Azərbaycana səfər edən
türk rəsmilərinin müxalifət və vətəndaş
cəmiyyəti institutları ilə görüşlər keçir-
məməsi barədə suala maraqlı cavab verib:
«Baş nazir Ərdoğanın səfər proqramı qısa
olub. Zaman az idi. Gələcək səfərlərdə belə
məsələlər həll olunar”. 

“Bizim Yol”-un “Cənab Ərdoğanın səfəri-
ni tarixi səfər kimi qiymətləndirirsiniz. Amma
nə qaz danışıqları, nə viza, nə də iki ölkə
arasında qurulan Strateji Əlaqələndirmə
Şurası ilə bağlı konkret qərar verilmədi. O,
zaman səfəri tarixi adlandırmaq nə
dərəcədə məntiqlidir?» sualına səfir belə
cavab verdi: «İki ölkə münasibətləri haqqın-
da pozitiv düşünmək lazımdır. Mən bura
2007-ci ildə səfir olaraq gəldim.
Azərbaycanla bağlı mənim bir neqativ fikrimi

duydunuzmu? Baş nazir Ərdoğan deyir ki,
Qarabağ problemi bizim kəndi prob-
lemimizdir. Hər şeyə bu konteksdən yanaş-
maq lazımdır. Bu tarixi səfərdir. Səfər
zamanı terrorla mücadilə, təhlükəsizlik
mövzuları ilə bağlı da müzakirələr olub.
Terrorun dili, milləti olmur”.

“Bizim Yol”-un “səfər zamanı Qəbələ
RLS-lə bağlı müzakirələr oldumu sualına
H.Kılıc konkret cavab verdi: «Qəbələ RSL
bizim üçün maraqlı deyil və bu məsələ
müzakirə edilməyib». 

“Turan”-ın PKK terror təşkilatının
Azərbaycana uzantıları varmı sualına isə
səfir cavab verməkdən imtina etdi: “Mən
bu suala cavab vermək istəmirəm. Bu təh-
lükəsizlik orqanlarının məşğul olacağı
sahədir”. 

Nemət HÜSEYNLİ 

PİA.AZ-a daxil olan məlumatlara
əsasən artıq hakimiyyət daxilində anti-
PKK əməliyyatlarına start verilib. Qeyd
edək ki, Türkiyənin baş naziri
Ərdoğanın Bakıya səfərindən sonra
Azərbaycan prezidenti İlham Əliyev
PKK-nı terror təşkilatı kimi tanıdığını və
dövlət səviyyəsində bu təşkilata qarşı
mübarizə aparıldığını bəyan edib.

Maraqlıdır ki, bu açıqlamanı şərh
edən ekspertlər hesab edirdilər ki,
indiyədək Milli Məclisdə dəfələrlə depu-
tatlar tərəfindən təkliflər edilməsinə bax-
mayaraq bu məsələ gündəliyə salın-
mayıb və parlament PKK-nı terror təşk-
ilatı kimi tanımayıb. İlham Əliyevin
məlum açıqlamasından sonra bu
məsələnin yenidən gündəmə gətirməsi,
həmçinin də bu məsələ ilə bağlı olaraq
konkret addımlar atılacağı barədə qəze-
timizə məlumatlar daxil olmuşdu.

Məlumat verərək bildirmişdik ki,
artıq hakimiyyət daxilində terror örgütü
ilə əlaqədə olan bir təşkilatın demək olar
ki, Azərbaycandakı əsas yandaşlarına
qarşı mübarizə başlayacaq. Hətta
hakimiyyət içindəki mənbənin yaxın
zamanlarda bəzi məmurların həbs
edilməsi barədə də danışmışdı.

Redaksiyamıza danışan mənbə

bildirdi ki, artıq konkret olaraq bu məsələ
həllini tapıb. Dövlət başçısının göstərişi
ilə bəzi şəxslərə tövsiyyə olunub ki, çox
sakitliklə tutduqları vəzifədən istefa
versinlər. Maraqlıdır ki, ötən saylarımız-
da onu da əlavə etmişdik ki, bu məsələ
ilə bağlı olaraq bir sıra dövlət təşkilat-
larında etiraz edənlər də tapılıb. Bundan
başqa Türkiyə xüsusi xidmət orqan-
larının Azərbaycana təqdim etdikləri
məsələ ilə bağlı olaraq bir sıra orqanlara
da konkret olaraq siyahılar göndərilib.

Maraqlıdır ki, həmin siyahıda 2005-
ci il çağırışında ölkəmizin parlamentində
28 millət vəkilinin və bir neçə yüksək
vəzifəli şəxsin Milli Məclisin aparatında
yüksək vəzifə tutmaları barədə olub.

Aldığımız məlumatda bildirilirdi ki,
Milli Məclisin apparat rəhbəri Səfa
Mirzəyev gözlənilmədən işdən istefa
ərizəsi yazaraq çıxıb. Bundan başqa
S.Mirzəyevin yaxın adamları da aparat-
dakı işlərindən imtina etməli olublar. Bu
barədə məlumat verən mənbə bildirir ki,
Səfa Mirzəyevin istefa verməsiylə bağlı
olaraq bir sıra məqamlara da aydınlıq
gətirilib. Məlumat verən mənbə bildirir ki,
ərizəsində aparat rəhbəri guya
ərizəsində yaş həddinin keçdiyini və
işləmək üçün fiziki gücünün tükəndiyini
göstərib. Maraqlıdır ki, bu məsələ ilə
bağlı olaraq bizə məlumat verən mənbə
iddia edir ki, Səfa Mirzəyevin istefa ver-
məsinə səbəb onun Prezident
Adminstrasiyasından gələn göstəriş
əsasında olub.

Bu barədə məlumat verən mənbə
iddia edir ki, artıq Milli Məclisdə təmi-
zləmə işlərinə start verilib. İnformasiya
qaynağımız deyir ki, bir qədər əvvəl par-
lamentdə spiker Oqtay Əsədovun
köməkçisi vəzifəsindən atılan Nizami
İsgəndərov əslində Səfa Mirzəyevlə
münaqişədə olduğuna görə, işini itirməli
olub. «Nizami müəllim əsl türk millətçisi
olaraq, parlamentdə deputat olduğu

zamanlarda da mövqeyini ifadə edib.
Onun mövqeyi, mili mənəvi dəyərlərlə
bağlı çıxışları hər bir parlamentarinin
yadındadır. O təkrar olaraq deputat
seçilmədikdən sonra da Oqtay müəllim-
in yanında işləyirdi. Bu post kifayət
qədər əhəmiyyətli post idi. Məhz Nizami
İsgəndərovun prinsipiallığı və milli
dəyərlərə qarşı olan qanunların spikerə
təqdim edilməsinə qarşı çıxışlar edib.
Onun mövqeyi hər zaman mili olub.
Buna görə də Nizami müəllimi parla-
ment aparatındakı qruplaşma qısa bir
zamanda sıradan çıxardı» deyə həm-
söhbətimiz olan mənbə bildirdi.

Xatırladaq ki, Nizami İsgəndərovun
oğlu da bir müddət əvvəl Milli Məclisdə
huquq siyasəti komitəsində bas məs-
ləhətci kimi işə düzəlibmiş. Lakin mən-
bəmiz məlumat verərək bildirir ki,
atasının rəqibləri onu da sıradan
çıxararaq işdən çıxmaq haqqında ərizə
yazmaq həddinə çatdırıblar.

Maraqlıdır ki, Səfa Mirzəyevlə
yanaşı dərhal istefa ərizəsi yazanlar
arasında aparatda çalışan bir neçə yük-
sək vəzifəli şəxslər də var. Mənbəmizin
iddia etdiyi kimi Səfa Mirzəyevin istefaya
göndərilməsi hakimiyyət daxilində anti-
PKK əməliyyatlarının başlanması kimi
niyə dəyərləndirilsin? Məlumat verən
şəxs bildirir ki, bir zamanlar PKK lideri
Abdullah Öcalan Türkiyədə həbs edilən
zaman məhkəmədə verdiyi
fiaədələrində demişdi ki, onun
Azərbaycanda yüksək vəzifə adamları
var. Öcalan hətta ad da çəkərək bəyan
etmişdi ki, bu Səfo Mirzoyedir.
Maraqlıdır ki, bu məsələ ilə bağlı sabiq
millət vəkillərindən olan Hacıbaba
Əzimov konkret faktlarla da çıxış etmiş-
di.

Bütün bu yazılanlarla bağlı qarşı
tərəfi də dinləməyə hazırıq.

pia.az

"Azərbaycanın düşməni
Gürcüstanın da düşmənidir"
Mixail Saakaşvili: "Biz eyni fikirləri
paylaşırıq və güclü əlaqələrə malikik"

Gürcüstan və Azərbaycan
uzun illərdir dost ölkədir və bu
dostluq tarix boyunca ciddi
sınaqlardan keçib. Bunu
Gürcüstanın prezidenti Mixail
Saakaşvili "The Business Year"
iqtisadi jurnalının Azərbaycana
həsr olunan xüsusi buraxılışına
müsahibəsində bildirib:
"Gürcüstanla Azərbaycan region-
da coğrafi vəziyyəti və tarixi
bağlılığı nəzərə alaraq gərək bir-
birinə dayaq ola. Biz eyni fikirləri
paylaşırıq və güclü əlaqələrə
malikik. Əminəm ki, birliyimiz,
yaxşı münasibətlərimiz və əldə
edilən ümumi nailiyyətlərimiz sayəsində bizim ölkələrimiz daha yaxşı
gələcək yarada bilər. Hər iki ölkənin həll edilməmiş münaqişlərlə bağlı
ciddi problemləri var, Azərbaycan və Gürcüstanın hər bir düşməni hər iki
dövlətin düşmənidir. Bizim gücümüz birlikdədir, bu nəinki sözlərdir, bu,
reallıqdır". Regionda birgə layihələrin uğurla həyata keçdiyinə toxunan
Mixail Saakaşvili Bakı-Tiflis-Qars dəmiryol xəttinin tikintisini xüsusi ilə
vurğulayıb. Onun sözlərinə görə, bu layihə regionda geosiyasi dəyişik-
liyin olmasına sübutdur: "Tamamilə yeni strateji əlaqə nəinki Gürcüstan,
Azərbaycan və Türkiyə, eləcə də Mərkəzi Asiya, Çin və Avropa arasın-
da da yaranır. Əslində isə "İpək yolu"nun müasir variantı yaradılır. Bu
layihə şübhəsiz, bizim ölkələrin uğurlu uzunmüddətli inkişafına təminat
verir. Bizim münasibətlərimiz adi əlaqə deyil, bu, daha artıq bir şeydir.
Azərbaycan və Gürcütan uzun illər ərzində dost ölkələrdir. Azərbaycan-
Gürcüstan dostluğunun böyük tarixə malik olduğunu deyən Gürcüstan
dövlətinin lideri 2008-ci ilin yanvar ayında indiyə kimi məlum olmayan
məsələlərə görə Gürcüstan işıqsız və qazsız qalanda həmin soyuq
qışda gürcü xalqına Azərbaycanın yardım etdiyini xatırladıb:
"Baxmayaraq ki, həmin dövrdə Azərbaycan öz əhalisinə verdiyi qazı
azaltmalı olmuşdu. Gürcüstan Azərbaycan xaqlının bu yardımını heç
vaxt unutmayacaq. Biz bu yardımı heç vaxt unutmayacağıq, çünki
Azərbaycan gürcülərin ən çətin vaxtında onlara kömək edib. Bu, nəinki
strateji tərəfdaşlığın nəticəsidir, bu həm də bizim qardaşlığımızın
nişanəsidir. Bizim ölkələrimiz arasında heç bir problem yoxdur".

Azad

«Qəbələ RLS Türkiyəyə maraqlı deyil» 
Türkiyə səfiri Ərdoğanın səfərinin yekunları ilə bağlı mətbuat konfransı keçirdi

SƏFA MİRZƏYEV PENSİYAYA ÇIXDI
ANTİ-PKK ƏMƏLİYYATI MİLLİ MƏCLİSDƏN BAŞLAYIR?
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Polşa-Azərbaycan münasibətləri

həmişə müsbət xarakterizə olunub.
Polşa prezidentinin bu yaxınlarda
Azərbaycana səfəri əlaqələrin daha
da inkişaf edəcəyini deməyə əsas
verir. 

Polşanın Azərbaycandakı səfiri
Mixal Lebenda ölkələrinin dövlət
başçısının Azərbaycana səfəröncəsi
olduğu kimi, səfərdən sonra da ilk
müsahibəsini "Həftə içi"nə verdi və iki
ölkə arasındakı münasibətlərin daha
da inkişaf edəcəyinə əminliyini ifadə
etdi.

- Polşa və Azərbaycan arasın-
dakı əlaqələri necə dəyər-
ləndirirsiniz?

- Polşa və Azərbaycanı həmişə
yaxın və dost əlaqələri birləşdirib.
Oxşar talelər, əsasən də iyirminci
yüzillikdə, bizə bir-birimizi daha yaxşı
anlamağa imkan verib. Emosional
səviyyədə bizim xalqlarımız bir-birinə
çox yaxındılar. 

İkitərəfli münasibətlərimizə pis
təsir edə biləcək tarixi hadisələr
olmayıb. Eləcə də bizim ölkələrimiz
siyasi və iqtisadi arenada tamam-
layıcı maraqlara malikdirlər - Polşa
yaxın qonşu ölkələrini Avropa
orbitasına cəlb edən Şərq
Tərəfdaşlığı Proqramının
tərəqqisində maraqlıdır, Azərbaycan
isə öz növbəsində Avropa Birliyi ilə
əlaqələrin inkişafını prioritet məqsəd
kimi qəbul edir. Polşa Avropanın
energetik xammalı ilə təchiz edilmə
mənbələrinin difersifikasiyasında
maraqlıdır, Azərbaycan da öz ixracat
istiqamətlərinin difersifikasiyası nam-
inə aktiv fəaliyyət aparır. Buna görə
də həmçinin praqmatik nöqteyi-
nəzərindən bizim əlaqələrimiz
yaxşıdır və yaxşı da olacaq. İctimai
rəy üçün bunun ən gözəl görümlü
işarəsi yüksək səviyyəli səfərlərdi -
məsələn, son dəfə Polşa preziden-
tinin Bakı səfərini göstərmək olar. 

- Azərbaycanın əraziləri
Ermənistan tərəfindən işğal edilib.
BMT bununla bağlı qətnamələr
qəbul edib. Lakin Ermənistan
beynəlxalq hüquq prinsiplərinə
əməl etmir...

- Bildiyiniz kimi, Polşa və yaxud
Avropa Birliyinin digər ölkələri
Azərbaycanın ərazi bütövlüyünü
dəstəkləyir və bu da Bakıda səfər
etmiş Avropa Komissiyasının sədri,
Barosso tərəfindən Bakı Dövlət
Universitetində dəqiq ifadə edilib.
Bizim fikrimizcə, Ermənistan
tərəfindən Azərbaycan torpaqlarının
işğalı məsələsini beynəlxalq hüquq
normalarına əsaslanaraq həll etmək
lazımdır və buna görə də Dağlıq
Qarabağ münaqişəsinin həlli imkanı
Azərbaycan və Ermənistan tərəfind-
ən qəbul edilmiş formatda və ATƏT-
in Minsk Qrupunun iştirakı və
mühüm rolu ilə davam edən sülh
prosesini qoruyub saxlamaqdadır.
Polşa konsensusun tapılması və
mübahisənin həllinin ancaq
danışıqlar yolu ilə mümkün olması
qənaətindədir. 

- Xocalı soyqırımı zamanı
yüzlərlə azərbaycanlı ermənilər
tərəfindən qətlə yetirilib. Lakin
beynəlxalq cəmiyyət bu məsələyə
qarşı çox laqeyddir. Ermənilər isə
türklər tərəfindən törədilmiş
uydurma erməni soyqırımı
haqqında məlumat yayırlar. Bu
haqda nə deyə bilərsiniz?

- Xocalının sivil əhalisinin dramı
və 1915-ci ilin kədərli hadisələrinin
bir-biri ilə bilavasitə bağlılığı yoxdur.
Lakin onları günahsız insanların
payına düşmüş ümidsizlik və faciə
birləşdirir. Bu cür hər faciə soyqırımı
olub-olmamağından asılı olmayaraq,
əzablı və sarsıdıcı olur. Beynəlxalq
ictimaiyyət Xocalıdakı hadisələri
holokost adlandırmır, lakin bu həmin
faktın ifadəsini dəyişdirmir. 

- Varşavada Şərq
Tərəfdaşlığının Zirvə toplantısı
keçiriləcək. Polşa bu tədbirə necə
hazırlaşır? Bunun əsas mahiyyəti
nədədir?

- Şərq Tərəfdaşlığının Zirvə

toplantısı Varşavada cari ilin 29-30
sentyabr tarixlərində keçiriləcək və
bu sədrliyimizin planlaşdırdığı ən
böyük tədbiri olacaq. Əlavə edim ki,
bu tədbiri biz sona çatan
Macarıstanın sədrliyi ilə ortaq realizə
edəcəyik. Polşa üçün bu tədbir yal-
nız nüfuzlu məna daşımır, hərçənd
ki, İsveçlə birgə tərəfdaşlığın kon-
sepsiyasının müəllifiyik. 2009-cu ildə
Praqada keçirilmiş ŞT-nin I-ci sam-
mitindən bəyannamənin əsaslarının
yerinə yetirilməsi bizim üçün vacibdir,
eləcə də Varşavadakı görüşünün
siyasi bir mənalı müraciətnamənin
yaradılması, misal üçün qonşu şərq
ölkələrinin Avropadaki yeri, yəni
üzvlük perspektivləri haqqında olan
AB müqaviləsinin 49-cu maddəsi
bizim ambisiyamızdır. Bizim fikrim-
izcə, regionun ölkələri üçün aydın

siyasi perspektivin istiqamətinin təyin
edilməsi islahatlar üçün faydalı stim-
ul olardı. Əlbəttə üzv ölkələrinin
yanaşmasında olan fərqləri biz
görürük və bilirik ki, hamısı belə
uzağa gedən ambisiyaları irəli sür-
mür. Buna görə də tərəfdaşlıq elastik
məhsul olmalıdır ki, hər bir ölkə bura-
da özü üçün nə isə tapa bilsin. Eləcə
də biz Şərq Tərəfdaşlığında Avropa
dəyərləri ruhunda ağır iş, ölkənin
islahatı, həmçinin AB ilə daha dərin
əməkdaşlıq, AB-nin öz təklifinin
genişləndirilməsinə avtomatik
öhdəçiliyi yaradan mexanizmi tətbiq
etmək istəyirik. Yəni Şərq
Tərəfdaşlığının təklif edilən yeni pro-
qramını daha yaxşı ifadə edən "daha
çoxa görə daha çox, daha aza görə
daha az" şüarında deyildiyi kimi.
Əlavə edim ki, ilk dəfə olaraq sammi-
ti müşahidə edən tədbir kimi Biznes
Forum və həmçinin vətəndaş
cəmiyyətinə həsr edilmiş konfrans
keçiriləcək. İkinci yarımillikdə Şərq
Tərəfdaşlığının bir sıra nazir
görüşlərinin və sektor konfransları
təşkil etməyi planlaşdırırıq. Görüşlər
Şərq Tərəfdaşlığının əməkdaşlığının
əsas sahələrinə aid olacaq və
Avropanın dəyərlərini təbliğ edəcək.
Əlbəttə ki, sammitin uğurunun
ölçüləri Şərq Tərəfdaşlığında iştirak
edən və dəvət edilmiş dövlətlərin
başçılarının və hakimiyyətlərinin
geniş mövcudluğundan asılı olacaq.
Bu bizim üçün çox vacibdir və biz
bunun üçün çalışacağıq. Bu sam-
mitin özü ilə maraqlanmanın
səviyyəsinin ən yaxşı təyinedicisidir
və onun tərəfindən qəbul edilmiş
təyinidir.

- Avropa Birliyi və Azərbaycan
arasında viza rejiminin
sadələşdirilməsi müzakirə olunur.
Bu addımın müsbət tərəfləri han-
sılardır?

- Viza rejiminin sadələşdirilməsi
haqqında müqavilələr AB tərəfindən
öz xarici tərəfdaşlarına, eləcə də
Şərq Tərəfdaşlığında qruplaşmış
dövlətlərə yönəlmiş geniş təkliflərdən
biridir. Dəqiq olmaq üçün əlavə
etməliyəm ki, viza rejiminin
sadələşdirilməsi Şengen zonasına
daxil olan dövlətlərə girişi
sadələşdirir, bu zona isə Avropa
Birliyi ilə üst-üstə gəlmir. Bu cür
müqavilənin əhəmiyyəti həmçinin
tərəflərin güzəştli viza ödənişlərinin
tətbiqi öhdəliyindən də ibarətdir.
Şəxsi vizalar hal-hazırda 35 avrodur.
Müqavilə həmçinin ödənişsiz vizaları
ala biləcək şəxslərin qrupunu artırır.
Bu cür vizalar rəsmi səfərlər zamanı
(misal üçün idmançıların idman
yarışlarına, tələbələrin rəsmi
mübadilə proqramlarına, konfranslar,

mədəniyyət mübadiləsi və yaxud
humanitar yardımı sahəsində) verilir.
Bundan əlavə, səfərin məqsədindən
asılı olmayaraq, ödənişsiz vizaları 12
yaşınadək uşaqlar və təqaüdçülər
alır. Bu müqavilələr bir-birindən fərqli
ola bilərlər, bəzi qərarlar isə
qarşılıqlılıq xüsusiyyətinə malik
olmaya bilərlər. Belə qərarlar
Ukrayna və Gürcüstanla imzalanmış
müqavilələr ehtiva edirlər. Bunların
əsasında şengen ölkələrinin vətən-
daşları bu dövlətlərə vizasız səfər
edə bilir, lakin o dövlətlərin vətən-
daşları üçün şengen vizası tələb
edilir. Belə müqavilələrin məqsəd və
əhəmiyyətini təyin etmək çətin deyil.
Daha ucuz, yaxud tamamilə ödəniş-
siz viza və daha asan əlçatan viza
avtomatik olaraq insan, mədəniyyət,
idman və yaxud təhsil mübadiləsində

öz təsirini göstərir. Burada biznes
üçün daha çox şans, turizmin inkişafı
üçün impuls yaranır. Son nəticədə
qarşılıqlı tanışlıq və neqativ stereoti-
plərdən azad olmaq üçün daha çox
fürsətlər deməkdir. AB-nin şərq
qonşuları arasında bu cür müqav-
ilələrə Ukrayna, Gürcüstan, Rusiya
və Moldova malikdirlər. Hesab edirik
ki, AB-nin şurasında sədrliyimiz,
eləcə də Azərbaycanla viza rejiminin
sadələşdirilməsinə dair müzakirələr
aparmaq üçün mandat qəbul
edəcək. Viza rejiminin

sadələşdirilməsinə dair müqavilələr
haqqında danışarkən iki əlavə və
çox vacib elementi xatırlamaq
lazımdır. Bu cür müqaviləyə həmişə
readmissiya haqqında müqavilə
müşahidə edir. Müqavilə bağlayan
tərəflər üçün o başqa tərəfdaşın
ərazisindən onların ərazisinə gəlib
çıxmış istənilməyən və qanunlara
tabe olmayan insanları öz
ərazilərindən göndərməyə imkan
verir. Və məhz bu element hansısa
bir tərəfin readmissiya haqqında
müqavilənin qəbul etməməsi viza
rejiminin sadələşdirilməsində səbəb
olur. Başqa tərəfdən, viza rejiminin
sadələşdirilməsi haqqında müqavilə,
bir sıra əlavə şərtlərin yerinə yetir-
ilməsi zamanı, bunlardan -
sərhədlərin qorunması, gömrük və
sərhəd xidmətləri arasında məlumat
mübadiləsinin müvafiq səviyyəsi - bir
neçə müddət sonra viza rejiminin

tam ləğvi müqaviləsi ilə əvəz edilə
bilər. Bu statusa başqaları ilə birlikdə
balkan ölkələri malikdir, AB-nin şərq
qonşuları arasında isə Rusiya və
Ukrayna daha irəliləşdirilmiş müza-
kirələr aparır. 

- "Odessa-Brodı" boru
kəmərinin Qdansk şəhərinə kimi
uzadılması məsələsində irəliləyiş
varmı?

- Avrasiya Neft Nəqletmə
Dəhlizinin Layihəsinin (ANND) vacib
elementi olan "Odessa-Brodı-Plotsk"
boru kəməri davamlı olaraq
Sarmatiya konsorsiumu formatında
həyata keçirilir. Onun payçıları Polşa,
Ukrayna, Litva, Azərbaycan və
Gürcüstanın energetik şirkətləridir.
2010-cu il noyabrın 24-də Bakıda
keçirilmiş, İqtisadi Əməkdaşlığı üzrə
Polyak-Azərbaycan Komissiyasının

IV iclası ərzində, Polşa
Respublikasının baş naziri və iqti-
sadiyyat naziri Valdemar Pavlak
effektivliyinin artmasına, həmçinin
Sarmatiyanın fəaliyyətinin yeni
şəraitə uyğunlaşdırılmasına nəzər
yetirib. Nazir Pavlak Şərq
Tərəfdaşlığı təşəbbüsünün
"Energetik təhlükəsizliyi" III tematik
platforması çərçivəsində təklif etdiyi
imkanları da qeyd edib.
Azərbaycandan Ukraynaya neftinin
nəqli, həmçinin xammalın
Belarusiyaya tranzitinə dair bu yaxın-

lardakı razılaşmalar, "Odessa-Brodı"
boru kəmərinin zahiri tərəfinin isti-
fadəsinin kommersiya əsaslığının və
həmçinin ANND layihəsinin
gələcəkdə inkişafı üçün ilkin şəraitin
təsdiqidir. Əlavə etmək lazımdır ki,
prezident B.Komorovskinin Bakıya
səfəri zamanı bu məsələ Polşanın və
Azərbaycan prezidentlərinin
danışıqlarının mövzularından biri
olub.

- Mərhum Lex Kaçınskinin
hakimiyyəti zamanı gündəlikdə
Polşanın GUAM-a daxil olması
məsələsi müzakirə olunurdu.
Hazırda bu məsələ hansı
mərhələdədir?

- Polşa GUAM təşkilatının
çərçivəsində bütün növ aktivliyin
tərəfdarıdır, lakin heç zaman bu təşk-
ilatda öz üzvlüyü məsələsini müza-
kirə etməyib. GUAM -ın üzv ölkələri
arasında olan dialoqu da dəstək-

ləyirik, həmçinin ölkəmizin sistem
transformasiyasının bir hissəsi olan
və bizim əməkdaşlar üçün yararlı ola
biləcək siyasi və iqtisadi təcrübənin
mübadiləsinə xidmət edən Polşa-
GUAM platforması çərçivəsində
münasibətlərin intensivləşdirilməsi
üçün çalışırıq. 

- Polşada Məhəmməd Əmin
Rəsulzadə haqqında bir çox mate-
rial çap olunur. Azərbaycan
tədqiqatçıları üçün arxiv açıqdır-
mı? 

- Məhəmməd Əmin
Rəsulzadənin şəxsiyyəti Polşada
yalnız Azərbaycan Demokratik
Respublikasını yaratması üçün deyil,
həmçinin onun II Polşa Respublikası
ilə olan əlaqələrinə görə də tanınır və
qiymətləndirilir. Yada salmaq
lazımdır ki, sovetlərdən qaçan

Rəsulzadə məhz Polşada sığınacaq
tapıb. Burada o Promitey
cərəyanının çərçivəsində aktiv
fəaliyyət göstərib. Polşa
Respublikasının Bakıdakı səfirliyi öz
tədqiqat layihələrindən birini
Rəsulzadənin şəxsiyyətinə həsr edib
və nəticədə arxiv sorğusu əsasında
"Məmməd Əmin Rəsulzadənin
Azərbaycan-Polşa əlaqələrinin
inkişafında rolu" nəşr edilib. Polyak
arxivi öz materiallarından yararlan-
maq imkanını verir, həmçinin
Varşava və Bakı arasında imzalan-
mış ikitərəfli razılaşmaya əsasən,
tədqiqat fəaliyyətinə dəstək etməyə
hazırdır. 

- Polyak və Azərbaycan jurnal-
istlərinin qarşılıqlı səfərləri olur-
mu? Səfirlik belə səfərlərin təşkili-
ni planlaşdırırmı?

- Polşaya jurnalistlərin təhsil
səfərləri mətbuat ilə əməkdaşlıq,
Azərbaycanda Polşanın həqiqi və
pozitiv imicinin yaranması üçün əsas
elementdir. Hər il Azərbaycan mətbu-
atının bir neçə nümayəndəsi
Polşaya səfər edir. Onların səfər
haqqında raportları mətbuatda nəşr
edilir və bizim ölkələrimizi birləşdirən
hərtərəfli çox gözəl əlaqələri sübut
edir...

- Siz Azərbaycan dilini
bilirsiniz. Bu dili səfir olduqdan
sonra, yoxsa ondan əvvəl öyrən-
misiniz? Azərbaycan haqqında
fikirləriniz maraqlıdır, necə
ölkədir? Bura gəlməmişdən əvvəl
bizim ölkə haqqında məlumatınız
var idimi? Bura gəldikdən sonra
ölkəmiz barəsində rəyiniz dəyişdi-
mi?

- Azərbaycan dilini hələ Polşada
olanda öyrənməyə başlamışam.
Bakıya gəlməmişdən əvvəl Şərqi
Departamentin Cənubi Qafqaz və
Orta Asiya üzrə direktor müavini vəz-
ifəsində çalışırdım. Bakı
nümayəndəliyi bilavasitə mənim
səlahiyyətimə daxil idi, buna görə də
Azərbaycanda səfir vəzifəsinə təyin
edilməmişdən öncə Azərbaycan
məsələləri ilə çox yaxşı tanış idim.
Xarici xidmət işçisi vəzifəsində daimi
təhsil bacarığı tələb olunur, buna
görə də təhsilimi davam etdirirəm, öz
biliklərimi təkmilləşdirirəm. Burada
mənim üçün çox maraqlı olan yalnız
dillər deyil, həmçinin mədəniyyət və
regionun ənənələri ilə də tanışlığı
nəzərdə tuturam. Azərbaycan çox
maraqlı ölkədir. Onun haqqında
biliyə yalnız kitablar və kütləvi infor-
masiya vasitələrindən deyil, insanlar-
la söhbətlərdən və səfərlərimdən
(Gəncəyə, Lənkərana, Şəkiyə)
öyrənirəm. Çünki məhz bunlar daha
yaxşı təhsil verir və uzun müddət
xatirədə qalır.

Əli Zülfüqaroğlu

"Beynəlxalq ictimaiyyət Xocalıdakı 
hadisələri holokost adlandırmır"
Mixal Lebenda: "Lakin bu həmin faktın ifadəsini dəyişdirmir"
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Norveçdə baş verən qanlı
olay bütün dünyanın
diqqətini çəkdi. Ortaya

çıxan çoxlu sayda sual isə hələ
də cavabsız qalmaqdadır. Bu
arada 93 nəfərin həyatına son
qoyan qatil Andres Behrinqin
manifesti yayıldı. Müsahibim
tanınmış politoloq, Azərbaycan
Yaşıllar Partiyasının həmsədri
Mayis Güləliyevlə yaranmış sual-
lara cavab axtardıq. 

- Son bir neçə gündə bütün dünya
mətbuatı Norveçdə baş verən hadisəni
müzakirə edir. Sizin bu hadisəyə münasi-
bətiniz?

- Hər şeydən əvvəl bu dəhşətli hadis-
ədən təəssüfləndiyimi bildirirəm və həlak
olmuş insanların yaxınlarına başsağlığı
verirəm. Bir neçə gün öncə Facebook-da
Norveçin Azərbaycandakı keçmiş səfiri
Steynar Gilin Azərbaycan vətəndaşları ilə
yazışmasına rast gəldim. Əlbəttə, yazış-
malarda hamı Steynar Gilə başsağlığı
verərək bu hadisəni kəskin tənqid edib. Mən
inanmıram ki, qəlbində insani hisslər olan
kimsə bu hadisədən təəssüflənməsin. Axı
çoxlu sayda günahsız insan qətlə yetirilib.
Lakin nəzərə almaq lazımdır ki, belə hadis-
ələrin ciddi araşdırılmaması və yalnız
başsağlığı verməklə "işi bitirmək" gələcəkdə
belə hadisələrin yenidən vüsət tapmasına
şərait yaradır. Oxşar hadisələr daha çox
ABŞ-da baş verir. Belə hadisələrin səbəbləri
nə dərəcədə cəmiyyətə açıqlanır? İntihar
hallarının artması, insanların bir-birinə qarşı
aqressivliyinin güclənməsi, günahsız insan-
lara qarşı qırğınların törədilməsi, pessimist-
lik, gələcəyə inamsızlıq və sair halların gən-
clər arasında yayılması hər bir cəmiyyəti
düşündürməlidir. Nəzərə almaq lazımdır ki,
XXI əsr təkcə texnologiyaların sürətlə inkişaf
etdiyi əsr deyil, həm də "şok" əsridir. Bu
"şok" həm fərdlərin, həm də cəmiyyətin psixi
müvazinətin itirilməsi ilə bağlıdır. Cəmiyyətin
əxlaqi və mənəvi dayanıqlılığı üçün vacib
olan dini dəyərlərin zəiflədiyi cəmiyyətlərdə
hadisələrin sürətli inkişafı fərdlərin psixi
müvazinətini pozur. Xüsusilə, individualizm
fəlsəfəsinin geniş yayıldığı ABŞ və Avropa
cəmiyyətləri getdikcə belə təhlükələrlə üz-
üzə dayanmalı olur. Qeyd edim ki, Qərb
cəmiyyətlərini gözləyən ciddi sınaqlar
haqqında E.Toflerin "Gələcəyin şoku" əsəri
və ya Patrik Byukekenin "Qərbin ölümü"
əsərləri həyəcan siqnalı verirdi. 

- Bu terrorla 93 nəfərin həyatına son
qoyan Anders Behrinqin 1518 səhifəlik
manifestində çox maraqlı məqamlar var.
Manifestində onun islama, türklərə və
Türkiyəyə nifrəti anlaşılan deyil...

- Qeyd edim ki, insan tələfatı ilə müşay-
iət edilən hər hadisəyə "terror" deyilmir.
Terror dini, siyasi, ideoloji motivlərlə dinc
insanların məhv edilməsi və ya onlara qarşı
silahlı zor tətbiq edilməsidir. Bu dəhşətli və
qeyri-insani qətliam terror yox, ciddi psixi
müvazinətini itirmiş insanın dinc insanlara
qarşı cinayətidir. Heç şübhə yoxdur ki, onun
psixi müvazinətinin itirilməsindən sui-isti-

fadə edilib. Elə XXI əsrin "şok effekti" də
mahiyyətcə bundan ibarətdir. Yəni
cəmiyyətləri elə hala gətirirlər ki, onun ayrı-
ayrı fərdlərini idarə edərək istənilən
fəaliyyətə, o cümlədən "terrora", narkoman-
lığa, fahişəliyə və sair sövq etmək mümkün
olsun. Heç şübhə yoxdur ki, elə bu insanlar
və ya qruplar bu hadisədən yararlanmaq
istəyənlərdir. Belə ki, bu şəxsin İslama və
Türkiyəyə nifrəti olması gündəmə gəlib.
Psixi müvazinətini itirmiş cəmiyyətlər üçün
"cəlbedici", normal düşüncə üçün
qəbuledilməz məntiq! Birincisi, müəyyən
qədər intellektual çəkiyə malik olan 1518
səhifəlik yazını yazan şəxs yalnız psixi
müvazinətini itirdiyi halda kimisə öldürməyə
qərar verə bilər. İkincisi, bu yazının
mahiyyəti ilə öldürülənlərin heç bir əlaqəsi
yoxdur. Onlar nə islamçılar deyil, nə də türk.
Yenə də qətliamın motivi bəlli deyil. Yəni nə
dini, nə milli, nə də siyasi motiv hiss edilmir.
Bu hadisə qərb cəmiyyətinin XXI əsrdə
üzləşdiyi "şokun" psixi gərginliyinə dözə
bilməyən xəstə və silahlı şəxsin "özünü
ifadəsidir". Əlbəttə qərb cəmiyyətində min-
lərlə insanın psixi müvazinətini pozmağa
nail olan "şokçular" bu hadisədən də yarar-
lanmağa cəhd göstərəcəklər. Hətta bu
şəxsin radikal islamçılarla əlaqəsinin
olduğunu da uydura bilərlər. Lakin bütün
bunlar qərb cəmiyyətlərinin problemini həll
edə bilməz. 

- Anders Behrinq Türkiyənin Avropa
Birliyinə daxil olacağı təqdirdə,
Avropanın islamlaşacağını və bunun
qarşısını almaq üçün yeni bir xaçlı
savaşın başlanılmasına ehtiyac olacağı-
na inanırdı...

- Xeyr! Belə deyil. Onun belə inamının
törətdiyi vəhşiliklə məntiqi əlaqəsi yoxdur.
Belə ki, Avropanı qorumaq istəyən şəxs dinc
insanlara qarşı silahlı hücum etməzdi. Əgər
o, doğrudan da Avropanın xilasını istəyirdisə
və bu xilasın dini dəyərlərlə bağlı olduğunu
dərk edirdisə, özü dini prinsipləri əsas götür-
məli idi, yəni kimisə öldürməməli idi. Bu da
"şokçuların" uydurmasıdır. XXI əsrin ciddi
"şokuna" düçar olan Avropa yenidən digər
"şoka"- "səlib yürüşlərinə sürüklənir". Bu
necə də S. Hantinqtonun "Sivilizasiyaların
toqquşması" uydurmasına bənzəyir. Kimdir
bu sivilizasiyaları toqquşduran? ABŞ və
onun "beyin mərkəzləri" yüz ildən çoxdur ki,
dünyanı nehrə kimi çalxalayır. Gah "elmi
proqnozlar" kimi, gah da "terrora qarşı
müharibə" kimi xristian və İslam
mədəniyyətlərini üz-üzə qoymağa cəhd
göstərir. Görünür, bu məqsədlə Anders
Behrinq variantından da istifadə ediləcək. 

- Türkiyənin islamlaşdığını söyləyən
terrorist onun NATO-dan çıxarılmasının
tərəfdarı olduğunu da qeyd edib. Buna
münasibətiniz?

- Onun belə təkliflə nəyə nail olmaq
istədiyini deyə bilmərəm. Lakin bu iddianın
da qətliama heç bir dəxli yoxdur. Məgər belə
qətliamla o NATO-ya təzyiq etmək istəyib?
Yoxsa avropalıların diqqətini bu problemə
yönəltmək istəyirdi? Min səhifəlik cəfəngiyat
yazmaq əvəzinə, NATO-nun nizamnaməsini
oxusaydı dərk edərdi ki, Türkiyəyə NATO
lazım deyil. Əksinə, NATO-ya Türkiyə daha
çox lazımdır. NATO çoxdandır ki, müdafiə

alyansı deyil, hücum alyansıdır. NATO prak-
tiki olaraq ABŞ-ın maraqlarına xidmət edən
"beynəlxalq jandarm" vəzifəsini yerinə
yetirir. Doğrudan da Türkiyə cəmiyyəti get-
dikcə İslam dəyərlərinə daha çox önəm
verir. Xüsusilə, son on ildə Türkiyənin həm
iqtisadi, həm də siyasi sabitliyi dini dəyərlərə
söykənən dayanıqlı cəmiyyətin nə dərəcədə
mühüm olduğunu sübut etdi. Heç şübhəsiz
ki, Türkiyənin islamlaşması və getdikcə
sabit inkişaf yoluna dönməsi, İranın İslam

dəyərlərinə söykənən yeni idarəetmə və
inkişaf modeli yaradaraq sürətlə inkişaf
etməsi XXI əsrin "şokunu" yaşayan
Avropaya ciddi siqnaldır. Lakin bu siqnal
qarşıdurmalar və inkar üzərində qurulma-
malıdır. Əksinə əməkdaşlıq və tolerantlıq
əsasında formalaşmalıdır. 

- Terroristin manifestində daha çox
diqqətçəkən məqamlardan biri də türklərin
1.5 milyon ermənini qətlə yetirərək soyqırımı
törətdiyi iddialarının irəli sürülməsidir.

- Heç şübhəsiz ki, "erməni soyqırımı"
məsələsi "domokl qılıncı" kimi Türkiyənin
başı üstündən hələ uzun illər asılı vəziyyət-
də qalacaq. Mən inanıram ki, Türkiyə
siyasiləri bu problemin əslində "bəhanə"
olduğunu dərk edirlər. Yəni Türkiyə üçün
əsas problem "müstəqillik problemidir". Belə
ki, ilk baxışda "müstəqil" olan Türkiyə
Cümhuriyyəti yaranandan indiyədək həm
iqtisadi, həm hərbi, həm də siyasi cəhətdən
qərb ölkələrindən asılı vəziyyətdədir. Son 10
ildə Türkiyə daha çox müstəqil olmağa cəhd
göstərir. Lakin onun hər bir addımı qərbin
ciddi müqaviməti ilə rastlaşır. "Erməni
soyqırımı" məsələsi də belə müqav-
imətlərdən biridir. Mən tamamilə əminəm ki,
Anders Behrinqin "erməni soyqırımı" ilə
bağlı iddiaları da heç bir elmi və ya tarixi
araşdırma ilə bağlı deyil. 

- Bu günlərdə dünya mətbuatı digər
bir məqamı da diqqətdə saxladı.
Türkiyədə erməni əsilli jurnalist Hrant
Dinkin qatilinə 23 il həbs cəzası verildi.
Buna münasibətiniz?

- Kimliyindən, hansı millətə aid olmağın-
dan asılı olmayaraq, hər kəsin yaşamaq
hüququ var. Allahdan başqa heç kəs heç
kəsin həyatına son qoya bilməz. İstənilən
cinayət cəzasını almalıdır. Əks halda,
cəmiyyətin müvazinəti pozular. Bu hadisə ilə
bağlı Türkiyə cəmiyyəti düzgün mövqe
tutdu. Cəmiyyət terroru pislədi. Kimə tətbiq
edilməyindən asılı olmadan terror qeyri-
insani fəaliyyətdir və pislənməlidir. 

- Əli türk əsgərinin qanına bulaşmış

PKK terrorçularını mağarlarından
Türkiyəyə səsləyən, onlara rahat qucaq
açan Ərdoğan hakimiyyətinin yürütdüyü
daxili siyasət bu qardaş ölkəni hara aparır?

- Qeyd etdiyim kimi, Türkiyənin tam
müstəqil siyasət yeritməsi qərbi həmişə
qıcıqlandırır. İstənilən bir cəmiyyətin, o cüm-
lədən Türkiyənin güclü olması onun öz milli
və dini dəyərlərinə qayıtmasından keçir.
Türkiyə cəmiyyətinin fəxr edə biləcəyi böyük
tarixi və özünəməxsusluğu var. Odur ki,
Qərbin "şokçuları" hər hansı bir cəmiyyəti
idarə etmək üçün onu "özündən" uza-
qlaşdırırlar. Türkiyə son 10 ildə öz dəyər-
lərinə qayıtmaq üçün ən ciddi cəhdlər edir.
Türkiyə cəmiyyəti dərk edir ki, qlobal prob-
lemlərə, xüsusilə milli təhlükəsizliyə nail
olmaq üçün qloballaşmanın mənfi təsir-
lərindən qorunmaq vacibdir. Bu isə daxili
sabitliyin və milli birliyin olmasını vacib edir.
Türkiyə region ölkələri ilə, xüsusilə İslam
ölkələri ilə yaxın münasibətlər qurmağa
cəhd göstərir. Bunlar çox mühüm addım-
lardır. Bu addımların hər biri qərb tərəfindən
ciddi müqavimətlə üzləşir. Türkiyə
hakimiyyəti hamıdan daha yaxşı dərk edir ki,
PKK Türkiyəyə təzyiq vasitəsidir. Lakin həm
də dərk edir ki, PKK-nın mövcud olması
cəmiyyətdə hansısa konkret problemlərin
olduğundan xəbər verir. Yəni PKK uyduru-
lan problem deyil, lakin sui-istifadə edilən
problemdir. Odur ki, PKK ilə bağlı problemi
elə həll etmək lazımdır ki, bir daha sui-isti-
fadə hallarına yer qalmasın. 

Ceyhun Nağı

"Avropa yenidən səlib
yürüşlərinə sürüklənir"
Mayis Güləliyev: "ABŞ və onun "beyin mərkəzləri" yüz ildən çoxdur ki, dünyanı nehrə kimi çalxalayır"
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Sabunçu Rayon İcra Hakimiyyə 
Görəsən Sabunçu Rayon İcra Hakimiyytinin başçısı bir dəfə də olsa ərazini gəzibmi? 

İİlllləərrddiirr  bbuu  ggöözzəəll  ssaahhəəyyəə  vvəəttəənnddaaşşllaarr  hhəəssrrəəttlləə  bbaaxxıırr  vvəə  ddüüşşüünnüürr::  ““GGöörrəəssəənn  bbuu  yyaaşşııll  mmeeşşəəlliikk  nnəə  vvaaxxtt  iissttiirraahhəətt  mməərrkkəəzzii  
kkiimmii  xxaallqqiinn  iixxttiiyyaarrıınnaa  vveerriilləəccəəkk””..  ÇÇooxx  ttəəəəssssüüfflləərr  oollssuunn  bbuurraa  ““aallkkaaşş””ooyyllaağğıı  vvəə  zziibbiill  yyıığğnnaağğıı  oolluubbdduurr..  RRəəhhbbəərrlliikk  hhaarraa  bbaaxxıırr..

NNaamməəlluumm  ssəəbbəəbbddəənn  BBaakkııxxaannoovv
qqəəssəəbbəəssiinniinn  ssaakkiinnlləərriinniinn  iissttiirraahhəətt  
yyeerrii  oollaann  ““HHeeyyddəərr  PPaarrkkıı””  yyaayyıınn  qqıızzmmaarr
vvaaxxttıınnaa  ttəəmmiirrəə  ddaayyaannddıı..  NNəəddəənn??

NNəə  vvaaxxttaa  qqəəddəərr  ddaayyaannaaccaaqqllaarr  
mmaarrkkeett  vvəə  ddəərrzzii  sseexxii  oollaarraaqq  qqaallaaccaaqq BBəəss  ddeeyyiillmmii  ssəəkkiilləərrii  ssaattmmaaqq??

BBŞŞİİ  HHaakkiimmiiyyyyəəttiinniinn  kküüççəə  ttiiccaarrəəttiinniinn
qqaaddaağğaassıınnaa  nniiyyəə  əəmməəll  oolluunnmmuurr??

BBŞŞİİ  HHaakkiimmiiyyyyəəttiinniinn  kküüççəə  ttiiccaarrəəttiinniinn
qqaaddaağğaassıınnaa  nniiyyəə  əəmməəll  oolluunnmmuurr??

BBŞŞİİ  HHaakkiimmiiyyyyəəttiinniinn  kküüççəə  ttiiccaarrəəttiinniinn
qqaaddaağğaassıınnaa  nniiyyəə  əəmməəll  oolluunnmmuurr??

BBŞŞİİ  HHaakkiimmiiyyyyəəttiinniinn  kküüççəə  ttiiccaarrəəttiinniinn
qqaaddaağğaassıınnaa  nniiyyəə  əəmməəll  oolluunnmmuurr?? SSəəkkii  bbiizznneessii  uuccbbaattiinnddaann  ssaakkiinnlləərr  əəzziiyyyyəətt  ççəəkkiirr

SSəəkkii  bbiizznneessii  uuccbbaattiinnddaann  ssaakkiinnlləərr  əəzziiyyyyəətt  ççəəkkiirrSSəəkkii  bbiizznneessii  uuccbbaattiinnddaann  ssaakkiinnlləərr  əəzziiyyyyəətt  ççəəkkiirr

GGöörrəəssəənn  hhəəyyəəttlləərriinn  əərraazziilləərriinnii  oobbyyeekkttlləərr  üüççüünn
ssaattaann  kkiimmddiirr??  RRəəhhbbəərrlliiyyiinn  xxəəbbəərrii  vvaarrmmıı??

HHəəyyəəttlləərriinn  zziibbiilllliiyyii  bbiirr  yyaannaa  dduurrssuunn,,  
2200  iillddiirr  kkii  bbuu  hhəəyyəəttlləərrəə  aassffaalltt  ddööşşəənnmmiirr,,
ddeeppuuttaatt  vvəə  nnaazziirrlləərriinn  hhəəyyəəttlləərriinnddəənn  bbaaşşqqaa??

reng-8-9:4-=.QXD  1/1/2004  5:31 AM  Page 1

www.ne
tew

e.c
om



9 08-14 Avqust, TebaxD Î P L O M A T¹ 21 (132)

tinin apardığı “ABADLIQ” işləri
Səkilərdə, həyətlərdə, dayanacaqlarda tikilən ticarət mərkəzlərini zəbt olmuş yolları görübmü?

BBŞŞİİ  HHaakkiimmiiyyyyəəttiinniinn  kküüççəə  ttiiccaarrəəttiinniinn
qqaaddaağğaassıınnaa  nniiyyəə  əəmməəll  oolluunnmmuurr??

““HHyyddəərr  PPaarrkkıı””nnddaann  SSttaannssiiyyaayyaa  qqəəddəərr
oollaann  kköömməəkkççii  ppaarrkkıınn  iinnddiikkii  dduurruummuu

BBŞŞİİ  HHaakkiimmiiyyyyəəttiinniinn  kküüççəə  ttiiccaarrəəttiinniinn
qqaaddaağğaassıınnaa  nniiyyəə  əəmməəll  oolluunnmmuurr??

BBŞŞİİ  HHaakkiimmiiyyyyəəttiinniinn  kküüççəə  ttiiccaarrəəttiinniinn
qqaaddaağğaassıınnaa  nniiyyəə  əəmməəll  oolluunnmmuurr??

SSəəkkii  bbiizznneessii  uuccbbaattiinnddaann  ssaakkiinnlləərr  əəzziiyyyyəətt  ççəəkkiirr

SSəəkkii  bbiizznneessii  uuccbbaattiinnddaann  ssaakkiinnlləərr  əəzziiyyyyəətt  ççəəkkiirr

SSəəkkii  bbiizznneessii  uuccbbaattiinnddaann  ssaakkiinnlləərr  əəzziiyyyyəətt  ççəəkkiirr

SSəəkkii  bbiizznneessii  uuccbbaattiinnddaann  ssaakkiinnlləərr  əəzziiyyyyəətt  ççəəkkiirr

SSəəkkii  bbiizznneessii  uuccbbaattiinnddaann  ssaakkiinnlləərr  əəzziiyyyyəətt  ççəəkkiirr

SSəəkkii  bbiizznneessii  uuccbbaattiinnddaann  ssaakkiinnlləərr  əəzziiyyyyəətt  ççəəkkiirr

SSəəkkii  bbiizznneessii  uuccbbaattiinnddaann  ssaakkiinnlləərr  əəzziiyyyyəətt  ççəəkkiirr

SSəəkkii  bbiizznneessii  uuccbbaattiinnddaann  ssaakkiinnlləərr  əəzziiyyyyəətt  ççəəkkiirr

BBuu  ddaa  ttəəmmiirrəə  ddaayyaannmmıışş  ““HHeeyyddəərr  PPaarrkkıı””

İİlllləərrlləə  yyıığğııllaann  zziibbiilllliikk  nnəə  vvaaxxtt  yyıığğıışşddıırrııllaaccaaqq BBuu  ddaa  uuşşaaqqllaarrıımmıızzıınn  iissttiirraahhəətt  ““mmeeyyddaannççaassıı””
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«Azərbaycan korrupsiyaya görə elə bir

səviyyəyə çatıb ki, burada çox sərt cər-
rahiyyə əməliyyatlarına ehtiyac var»

Son günlər Qarabağ münaqişəsinin
nizamlanması, Türkiyə-Azərbaycan müna-
sibətləri və PKK problemilə əlaqədar
müzakirələr intensivləşib. Həm bu, həm də
digər aktual məsələlər ətrafında politoloq
Eldar Namazovla söhbətləşmək qərarına
gəldik.

- Vaxtilə Ərdoğan Azərbaycan
hökumətinə PKK ilə bağlı siyahı təqdim
etmişdi. Ancaq hakimiyyətdən səs çıx-
madı. Lakin bir baş redaktorun mətbuat
konfransına reaksiya daha sərt oldu.
Sizcə, Türk dövləti olaraq Azərbaycan
PKK ilə bağlı mənəvi və siyasi öhdəlik-
lərini yerinə yetirə bilirmi?

- Bu, çox ciddi məsələdir. Burada bir
neçə vacib amilləri, Azərbaycan-Türkiyə
strateji münasibətlərini nəzərə almaq
lazımdır. Həqiqətən də Yer kürəsində bizə
Türkiyədən yaxın dövlət yoxdur. Bir millət,
iki dövlət - bu, yalançı şüar deyil.
Hakimiyyətlərin apardığı siyasətdən,
Bakıda və Ankarada hansı partiyaların
hakimiyyətdə olmasından asılı olmayaraq,
bu münasibətlərə heç kim xələl gətirə
bilməyəcək. Baxmayaraq ki, belə cəhdlər
oldu. Səhvənmi, bilərəkdənmi -ikitərəfli
münasibətlərə kölgə salmaq cəhdləri
olmuşdu. Hansısa müddətdə buna müvəf-
fəq olmuşdular da. Ancaq sonra həm
Azərbaycan, həm də Türkiyənin təp-
kisi nəticəsində belə hallar aradan
qaldırıldı. Ona görə təhlükəsizlik
məsələlərində Türkiyənin milli
maraqlarını həmişə nəzərə almalıyıq.
Bu mənada Azərbaycanın Türkiyəyə
münasibəti bu prinsipin əsasında for-
malaşmalıdır.

Məsələnin ikinci tərəfi də var.
Azərbaycanın daxilində həmişə bizə
doğma olan, bir ailə kimi yaşayan
xalqlar olub, onların arasında kürdlər
də var. Heç vaxt Azərbaycanda
kürdlərlə bağlı problem olmayıb. Biz
istəyirik ki, bundan sonra milli azlıqlar
rahat yaşasın və hamı Azərbaycan
vətəndaşı kimi eyni hüquqa, hörmətə
malik olsun. Bu mənada bəzən bu iki
məsələni mətbuatda qarışdırırlar. Hər bir
PKK problemini kürd problemi kimi qələmə
verirlər. Ya da kürd əsilli adamın dediklərini
PKK-ya bağlayırlar. Bunları ciddi şəkildə
ayırmaq lazımdır. Konkret bir təşkilat var və
bu, silahlı yolla Türkiyənin ərazi
bütövlüyünə qəsd edir, terror aktları həyata
keçirir. Bu təşkilata Azərbaycan dövləti
tərəfindən münasibət birmənalı olmalıdır.
Bu, açıq ifadə olunmalıdır. Azərbaycanda
çoxmillətli cəmiyyət var, hamı bir ailə kimi
yaşayır. Hamı bərabər hüquqludur.
Bundan sonra da belə davam etməlidir.

- Azərbaycanda çirkli yolla pul
qazanan dövlət məmurlarının ofşor
zonalardan istifadə etmələri halı artıb.
Sizcə, bu, dünyada baş verən proses-
lərin nəticəsidir, yoxsa çıxış yoludur?

- Adətən, Azərbaycan məmurları deyir
ki, hər bir ölkədə korrupsiya var. Təbii ki,
bu, “gözdən pərdə asmaqdan” başqa bir
şey deyil. Azərbaycan vətəndaşı bundan
çox əziyyət çəkir. Ölkə iqtisadiyyatına ən
böyük təhlükə böyük korrupsiya siste-
mindən gəlir. Düzdür, başqa ölkələrdə də
korrupsiya halları olur. Amma elə ölkələr də
var ki, orada korrupsiya dövlət siyasətinin
aparıcı elementinə çevrilib. Bu, artıq siyasi
amillərlə bağlıdır. Məmurların işə
götürülməsi, fəaliyyəti onların şəxsi key-
fiyyətilə bağlı olmur, rəhbərlik etdiyi
sahənin inkişafıyla qiymətləndirilmir. Onlar
korrupsiya sisteminin içinə girirlər. Onların
vəzifəsi də korrupsiya sisteminin ele-
mentinə çevrilmək və bu sistemdə öz

üzərinə düşən funksiyanı yerinə yetir-
məkdir. Bu, artıq dövləti məhvə aparan
xərçəng xəstəliyidir. Onu vaxtında müalicə
etməyə başlayanda daha asan olur.
Vaxtında müalicə etməsən, mütləq cər-
rahiyyə əməliyyatı keçirmək lazımdır.
Azərbaycan korrupsiya problemində elə bir
səviyyəyə çatıb ki, burada çox sərt cər-
rahiyyə əməliyyatlarının keçirilməsinə
ehtiyac var.

- Adətən, diktatorlar, avtoritarlar çirk-
li pulları yaxın adamlarının adıyla yuyur-
dular. Amma indi məlum olur ki,
oliqarxlar, dövlət başçısı sərvətləri
övladlarının adlarına rəsmiləşdirirlər.
Sizcə, bu, nədən qaynaqlanır: yaxın
ətrafa etibarsızlıqdan, yoxsa, meydan
oxumaq niyyətindən?

- Ən yüksək səviyyədən tutmuş, han-
sısa nazir səviyyəsinə qədər artıq belə fak-
tlar açıqlanır. Bu yaxınlarda Beynəlxalq

Avtovağzal Kompleksilə bağlı məlumatlar
üzə çıxdı. Məlum oldu ki, kompleksin sifar-
iş verilməsindən tutmuş, tikilməsi, kimin
adına rəsmiləşdirilməsinə qədər bütün
məsələlər bir ailənin içində həll olunub.
Bunun səbəbini yalnız siyasətdə axtarsaq,
onda sual meydana gələr ki, niyə başqa
ölkələrdə belə deyil. Hər halda hamı çalışır
ki, bunu ört-basdır etsin. Ola bilsin ki, bura-
da daha çox psixoloji amillər hansısa rol
oynayır. Həddən artıq arxayınlıq, təcrübə-
sizlik amilini də qeyd etmək lazımdır.

Azərbaycanda son 5-6 ildə, hətta
avtoritar rejimlərin çoxlarına da xas
olmayan hadisələr baş verdi. Təəccüb
edirsən ki, nəyə görə belə addımlar atılır?
Xeyli avtoritar rejimlər görmüşük. Elələri
olub ki, hətta tarix onlara müəyyən məna-
da bəraət də qazandırıb.

- Islamçıları da nəzərə alsaq, son bir
neçə ayda həbs olunmuş 20-yə yaxın
siyasi məhbus var. Bununla belə,
cəmiyyətdə fikir formalaşıb ki, artıq
hakimiyyət əvvəlki kimi qorxu yarada
bilmir. Sizcə, Azərbaycan cəmiyyətinin
pessimizm limiti bitib?

- Deməzdim ki, artıq pessimizm limiti
bitib. Hər halda, siyasi məhbusların
müdafiəsi kampaniyasında iştirak edirəm.
Bu məsələdə Azərbaycan cəmiyyətində
vahid fikir var. Ziyalılar, partiyalar da bunu
ifadə edirlər ki, siyasi həbslərə son qoymaq
lazımdır. Ancaq cəmiyyətdə pessimizmin
aradan qaldırılması məsələsində vəziyyət

daha mürəkkəbdir. Ərəb dünyasında baş
verən proseslər Azərbaycana da çox ciddi
təsir edib. Əminəm ki, Azərbaycan xalqının
seçimi, cəmiyyətin mövqeyi gec-tez
hakimiyyəti siyasi dəyişikliklərə məcbur
edəcək. Bunun hansı formada olacağı isə
başqa məsələdir. Bir neçə ssenari və vari-
antlar var. Əminəm ki, Azərbaycan
cəmiyyətini uzun müddət orta əsrlər modeli
ilə idarə etmək mümkün olmayacaq.
Azərbaycan xalqı müsəlman, Şərq xalqları
arasında ən yüksək pillədə dayananlardan
biridir. Tarixən də belə olub. Azərbaycan
xalqı ən modern təfəkkürə malik xalqdır.
Ona görə də bu məsələdə həqiqətən də
nikbinəm. Bu məsələdə pessimist fikirləri
aradan qaldırmaq istəyirəm.

Ancaq Azərbaycan cəmiyyətində inam-
sızlıq sindromu yaranıb. Bunu da açıq eti-
raf etməliyik. Hətta “icazəli” mitinqlərə
gələnlərin də sayı azalıb. Seçkilərdə də

əhalinin fəallığı zəif oldu. Bu da
inamsızlıq sindromuyla bağlıdır.
Belə bir sual da yarana bilər ki,
inamsızlıq yalnız xofdan irəli
gəlir, yoxsa siyasətçilərin də
hansısa səhvi var?

Azərbaycan cəmiyyətində
sosial sifariş vardı ki, müxalifət
partiyaları bir araya gəlsin. Bu,
vaxtında reallaşmadı. Üçüncü
qüvvə ilə bağlı sosial sifariş var
idi. Bu da ondan irəli gəlirdi ki,
hakimiyyətlə müxalifət çox
kəskin şəkildə bir-birinə qarşı
gedirdi. Cəmiyyətin bir hissəsi
hesab edirdi ki, ortaya üçüncü
qüvvə də girməlidir. O qüvvə də
demokratik olmalıdır. Bu kəskin
münasibətlərdə balans yarat-
malı, hətta güclərin balansını

dəyişməlidir. Çünki radikal mübarizəyə
qoşulmayan, ancaq demokratiyanı dəstək-
ləyən təbəqə var idi. Onların mövqeyindən
istifadə etmək həm güclərin balansını dəy-
işə, həm də cəmiyyətin fəallaşmasına
səbəb ola bilərdi. Bu sosial sifariş də ötən
10 ildə reallaşa bilmədi.

Indiki halda da sosial sifariş yenidən
formalaşır. Artıq cəmiyyətdə partiyaların bir
araya gəlməsi kimi sosial sifariş gör-
mürəm. Hər halda maraqlı eksperiment
oldu. 2010-cu il parlament seçkilərindən
öncə AXCP və Müsavat partiyasının bir-
ləşməsi ideyası meydana gəldi. Bu ideya
böyük dəstək qazandı. Üç-dörd ay
müəyyən bir kampaniya aparıldı. Amma
seçkidə fəallığın aşağı olması göstərdi ki,
bu da elektorata böyük təsir etmədi. Ona
görə də seçkidən sonra bu məsələ
müəyyən mənada gündəmdən çıxdı. Belə
bir şüar irəli sürüldü ki, “bir üstə gəl bir,
gərək iki olsun”. Əgər bir olsa, onda bu
prosesin mənfi tərəfləri müsbət
tərəflərindən daha çoxdur.

- Birlik məsələsində Sizin
mövqeyinizi bilmək maraqlıdır. Sizcə,
zəruri olan adamların və təşkilatların
ideya və enerjisini qarşılıqlı paylaşması
daha doğru olardı, yoxsa “hamı bir
yerdədir və heç kim qərara gələ bilmir”
formatında birlik yaratmaq?

- Çalışıram ki, Ictimai Palatanın addım-
larına dəstək verim. Eyni zamanda, onun
içində gedən diskussiyalara qatılmamağa

çalışıram. Hesab edirəm ki, o quruma daxil
olan adamların özləri diskussiyalar aparıb,
müəyyən qərarlar verməlidir. Buna ümimi
şəkildə qiymət vermək istəyirəm.

Hərçənd maraqlı tərəfəm, istəyirəm ki,
Azərbaycanda demokratik düşərgə, par-
tiyaların və ictimai birliklərin yaratdığı koal-
isiyalar güclü olsun. Yəni, məqsəd ümu-
midir - istəyirik ki, Azərbaycanda avtorita-
rizmə son qoyulsun, ölkə demokratiya yolu
ilə getsin. Adətən hansısa prosesə qiymət
verəndə nəzərə almaq lazımdır ki, hədəf
nə idi, məqsəd nə idi. Çünki hədəfdən çox
şey asılıdır. Ictimai Palatanın fəaliyyətinə
qiymət verəndə hədəfin nə olduğunu
müəyyənləşdirmək lazımdır. Əgər hədəf
Azərbaycanda insan haqları, sərbəst
toplaşmaq azadlığının pozulmasına
dünyanın diqqətini cəlb etmək,
demokratiya uğrunda mübarizə aparan
təşkilatların məhvini aradan qaldırmaq
idisə, hədəfə çatıblar. Əgər hədəf ərəb
dalğasından istifadə edərək Azərbaycanda
da böyük güc formalaşdırıb hakimiyyətə
alternativ qüvvə yaratmaq idisə, hələlik bu
hədəfə çatılmayıb.

Məni burada ən çox narahat edən
məsələ odur ki, üç aksiyada iştirakçıların
sayı azalan xətlə gedirdi.

Ictimai Palatanın hədəfləri çoxdur. Ona
görə də cəmiyyətdə hədəflə bağlı müxtəlif
fikirlər səslənir. Hətta Ictimai Palata
üzvlərinin bəziləri deyir ki, bizim hədəfimiz
demokratik islahatlar, vəziyyətin dünya icti-
maiyyətinə çatdırılmasıdır. Bəziləri hədəfi
daha böyük götürürlər. Mitinqə “Istefa!” və
başqa şüarlarla çıxırlar. Ona görə də həm
Ictimai Palatanı çox yüksək
qiymətləndirənlərin, həm də nöqsanlar
görənlərin sözlərində müəyyən həqiqət
var.

Vacibi odur ki, Ictimai Palatanın gələcək
fəaliyyətilə bağlı aydın strategiyası olsun.
“Yol xəritəsi”ndə də iki məsələ bir-birinə
qarışıb. Bizim 7 addım sənədimizdə kimin
hakimiyyətdə olması məsələsinə, ümu-
miyyətlə, toxunulmayıb. Biz ona toxunuruq
ki, Azərbaycan hansı yolla daha ağrısız
inkişaf edə bilər. Bunu kimin edəcəyi həmin
sənədin hədəfi deyil. Bunu daha məqbul
variant hesab edirik. Bu varianta hər kəs
dəstək verə bilər, daha geniş auditoriya
üçün nəzərdə tutulan yanaşmadır.

Ictimai Palatanın sənədində isə
demokratiyaya doğru “Yol xəritəsi” də var,
hakimiyyətin bölüşdürülməsi prinsipi də.
Bu, artıq hakimiyyətə gəlmək istəyən siyasi
qüvvənin hədəfidir. Demokratik islahatlar
paketi isə islahatların hədəfidir. Ona görə
Ictimai Palatanı müdafiə edənlər deyir ki,
bu qurum hakimiyyəti bəzi məsələlərdə
geri oturtdu, dünya ictimaiyyətinin diqqətini
ölkəyə cəlb etdi.

Tənqid edənlərin hədəfi daha
böyükdür. Onların fikrincə, elə bir güc for-
malaşdırmaq lazımdır ki, on minlərlə adam
meydana çıxsın və hakimiyyət məsələsinin
həllində də əsas güc mərkəzinə çevrilsin.
Bu baxımdan nə Ictimai Palatanı tənqid
atəşinə tutanların fikirlərini bölüşürəm, nə
də “hər şey əladır” deyənlərin. Həqiqət də
həmişə olduğu kimi, nisbidir.

Fizzə Heydərli, 
Seymur Həzi

musavat.com

“PKK-nı kürd problemi
kimi qələmə verirlər”
Eldar Namazov: «Çalışıram ki, İctimai Palatanın addımlarına dəstək verim»
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Malpera fermî ya hikûmeta

Birîtanyayê dest bi kampanyakê

kiriye ku xelk piştgiriya avabûna

dewleta Kurdî bike.

Di lînka kampanyaya

hikûmeta Birîtanyayê de

hatiye ku malpera fermî ya

hikûmetê ji bo avakirina

dewleta Kurdî dest bi komkiri-

na 100 hezar îmze kiriye, bo

ku Birîtanya bi fermî piştgiriya

pêkhatina dewleta Kurdî

rabigihîne.

Awayê îmzekirinê: Li ser

vê girêdanê bitikînin:

Ew ê ku ji we tê xwestin:

- Name/nav: Navê xwe

binivîsin.

- E.mail: Posta xwe /mail/

binivîsin.

- Address: navnîşana xwe li

Birîtanyayê binivîsin.

- Type the two words: Her du

peyvên di qutiyê de binivîsin.

- I agree to the terms condition

bitikînin.

- Li ser “sign this e.petition”

bitikînin.

Piştî ku we îmzeya xwe şand,

nameyek ji malpera fermî ya

hikûmeta Birîtanyayê dê ji we re bê

ku lînkek/girêdanek tê de ye, li ser

wê girêdanê bitikînin da ku îmzeya

we bê kirin.

Ban ki-moon: Artêşa Sûriyê dibê rawest e 
Serokê rêxistina Netewên Yekgirtî Ban Ki-Moon di peywendiyeke telefonî

de ji serokkomarê Sûriyê Beşar Esed, xwestiye ku çalakiyên artêşê rawest-

îne.

Her wiha di heman demê de, tê gotin ku hêriş û gullebarankirina Hemayê

berdewam e û her du bajêrên Hema û Der El- Zûrê hatine dorpêşkirin.

Li gor raportên rêxistinên mafê mirovan li Sûriyê, hejmara kuştiyan

gehîştiye 2000 kesî.

Serok Barzanî pêşwazî li 
kesayetiyên Bakurê Kurdistanê kir

Îro li havîngeha Selahedînê, serokê Herêma

Kurdistanê, Mesûd Barzanî pêşwazî li kesayetiyên

Kurdî yên Bakurê Kurdistanê kir.

Her weha hinek ji wan kesayetiyan: Dengîr Firat,

Îhsan Aslan, Sebah Cewahirî û Necat Nasir Oxlo bûn.

Di wê hevdîtinê de, ji aliyê xwe ve, kesayetiyên

Kurd, ji ber koça dawî ya dayîka serok Barzan, Hemayîl

xanê, serxweşiyê xwe pêşkêş kirin.

Ji aliyê xwe ve jî, serok Barzanî spasiya şandeya

mêvan kir.

Bexdad: Serok Talebanî pêşwazî
li tîpa Orkestraya Kurdî kir

Duh li bajarê Bexdadê serokkomarê Êraqê rêzdar

Celal Talebanî pêşwaziyeke germ li tîpa Orkestraya

Kurdî kir.

Her wiha di wê Dîdarê de, serok Talebanî

pîrozbahiyên xwe ji kar û xebata hunerî ya wê tipê re

pêşkêş kir.

Serokkomar da zanîn ku damezrandina tîpa

Urkistraya Kurdî di warî praktîkî de gelek berhem

nameyen hunerî pêşkêş kiriye, bûye nimûneya raste-

qîne ya hunera netewi Kurd.

Di dawiya axiftina xwe de, serok Talebanî pişgiriya

xwe ji bo endamên tîpa Urkestrayê Nişan da û serkeftin

ji hemuyan re xwest.

Ji aliye xwe ve ji endamen tipa Urkistraya Kurdi ji

ber pêşwaziya gerim ve, spasiya Mam Celal kirin.

Li bajarê Mûsilê teqîn: 
1 mir û 12 kes jî birîndar bûn

Duh êvarê li bajarê Mûsilê, teqîn pêk hat û di

encamê de mirî  û birîndar jî bûn.

Derbarê wê bûyerê de, jêdereke ewlehiya Mûsilê ji

PUKmedia`yê re ragihand ku duh ber siva li taxa El-

Eqtisadiyînê otombileke bomberêjkirî teqiyaye û di

encamê de zarokekî jiyana xwe ji dest da û 12 kes jî

birîndar bûn ku dinava wana de 6 polis hebûn e.

PUKmedia

Hikûmeta Birîtanyayê
daxwaza Dewleta Kurdî dike
Birîtanya daxwaza dewleta Kurdî dike

Termê 497 enfalkiriyên
din dê bên Kurdistanê

Piştî ku di dema borî, hikûmeta Herêma

Kurdistanê li Parêzgeha Dîwaniyeyê 3 gorên komî

vekir û termê enfalkiriyan tê de dîtin, niha jî hemû

amadekariyên wê hatiye kirin da ku wan terman

vegerînin Herêma Kurdistanê.

Li ser wê meselê, Dr. Yasîn Kerîm, rêvebrerê

peymangeha pizîşkî ya dadwerî li Herêma

Kurdistanê taybet ji PUKmedia`yê re ragehand ku

hemû tişt amade ye û di demeke nêzîk de termên

wan şehîdan dê vegerin axa Kurdistanê.

Di êrîşên 6 rojan de 300 kes
li Hemayê hatine kuştin

Avestakurd – Bajarê Hemayê di nava gola

xwînê de ye! 250 tankên Hema ji her alî ve dorpêç

kirîn, kolanên bajêr didin ber topan û her diçe

jimara kuştiyan zêde dibe. 

Bajarê Hemayê di nava gola xwînê de ye! 250

tankên Hema ji her alî ve dorpêç kirîn, kolanên

bajêr didin ber topan û her diçe jimara kuştiyan

zêde dibe. Li gor çavdêrên mafê mirovan hêzên

Sûriyê di nava 6 rojan de herî kêm 300 kes li

Hema kuştiye û piraniya kuştiyan jî, ji kesên hatîn

birîndar kirin û di encama nebûna derfetên der-

mankirinê mirine. Her wiha, di xwepêşandanên

duhî de li roja "Îna xudê li gel me ye" de, di enca-

ma êrîşên hêzên Sûriyê li gelek bajaran 58 kes

hatiye kuştin.

"Kemal Burkay ligel Erdogan dicive"
Li gora jêdereke ku

nexwest em nav eşkere

bikin, siyasetvan û

nivîskarê Kurd Kemal

Burkay wê ligel

serokwezîrê Tirkiyê Receb

Erdogan bicive. 

Hevdîtn wê li Enqere

pêk were.

Weke tê zanîn Burkay li ser banga Erdogan vegeriya welatê

xwe.

Îro fîlmê (MIN DÎT) di 
televîzyona almanî de tê nîşandan

Fîlmê derhênerê Kurd

yê ciwan Miraz Bêzar, ya bi

navê Min Dît, di televîzy-

ona almanî WDR de tê

nîşandan. 

Fîlm li ser jiyana

zarokên Diyarbekirê ye.

Amerîka bang li hemwelatiyên
xwe kir ku Sûriyê terk bikin

Wezareta Amerîka

ya Derve bang li

hemwelatiyên xwe kir ku

Sûriyê terk bikin û çûn û

hatina li Sûriyê nebe. 

Wezareta Amerîka

ya Derve bang li

hemwelatiyên xwe kir ku

Sûriyê terk bikin û çûn û hatina li Sûriyê nebe. Di rewşeke ku

tund û tûjî her diçe li Sûriyê zêdetir û bilindtir dibe, Wezareta

Amerîka ya Derve di daxuyaniyek de, hemwelatiyên xwe hiş-

yarkir ku  bi lez ji Sûriyê derkevin û çûn û hatin li Sûriyê neyê

kirin.
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Подписи по созданию 
независимого Курдистана

В официальном электроном  саите правитель-
ства Великобритании начался  сбор подписей за
создание независимого государства лимит которо-
го должен превысить сто тысяч подписей

Вопрос о создании независимого курдского
государства была одной из запутанных вопросов,
стоящих перед Ближнем Востоке после распада
Османской империи. После освобождения коали-
ции в 2003 году, политическая динамика измени-
лась в Ираке, в то время как Иран и Сирия   балан-
сирует на грани изменении режима  . Мы призыва-
ем британское правительство для поддержки курд-
ского национального амбиции в создании незави-
симого курдского государства.

Премьер Турции Ердоган
расправился с армией
Новое военное командование полностью
лояльно Реджепу Тайипу Эрдогану

Президент Турции Абдулла Гюль утвердил в
четверг решение Высшего военного совета о
назначении нового командования вооруженных
сил. Как и ожидалось, главой генштаба стал быв-
ший командующий жандармерией Неджет Озель,
считающийся человеком премьера Реджепа
Тайипа Эрдогана. Как отмечают эксперты, новые
командующие сухопутными силами, ВМС и ВВС
также полностью лояльны главе правительства.

Вопрос о назначении нового военного руковод-
ства Турции был ключевым на продолжавшемся
последние четыре дня закрытом заседании
Высшего военного совета в Анкаре. Напомним,
накануне открытия совета в отставку демонстра-
тивно ушли командующие видами войск во главе с
начальником генштаба Ышиком Кошанером (см.
“Ъ” от 1 августа). Генералы объяснили свою
отставку антиармейской кампанией, которую, по их
мнению, развязала правящая Партия справедли-
вости и развития (ПСР) во главе с премьером
Эрдоганом. В частности, в настоящее время по
обвинению в подготовке государственного перево-
рота в тюрьмах находятся 250 военнослужащих, в
том числе генералов. Военные все обвинения
отрицают.

Между тем уход генеральской верхушки в
отставку полностью развязал руки турецкому
премьеру, который давно стремился поставить
армию, активно влиявшую на политику, на отве-
денное ей в большинстве других стран место. Так,
турецкие СМИ обратили внимание на одну харак-
терную особенность: заседание Высшего военного
совета господин Эрдоган возглавлял в одиноче-
стве, в то время как раньше премьер делил пред-
седательство с начальником генштаба.

Теперь, когда Реджеп Тайип Эрдоган расставил
верных людей на ключевые посты в вооруженных
силах, можно констатировать окончательную капи-
туляцию военных. При этом премьер Турции не
только избавился от сильного оппонента в лице
прежнего генералитета. Одновременно господин
Эрдоган выполнил требование Евросоюза, кото-
рый в качестве одного из условий присоединения к
нему Турции называет отстранение армии от уча-
стия в политических процессах.

На фото начальник генштаба и 4 главных
командующих Армии

Елизавета Антонова

Как сообщает газета "Рудав", 11 сирийских
курдских партий планируют провести конферен-
цию, на которой они намерены объединить свои
программы и разработать общую стратегию.
Дата и место проведения конференции пока не
установлены, но Исмаил Хама, глава Курдского
демократического Союза Сирии, сообщил
"Рудав", что ее намерены провести в одном из
городов Сирийского Курдистана. Делегаты будут
избираться по городам, при этом половина деле-
гатов будет представлять партии, а другая поло-
вина – независимых интеллектуалов, писателей
и молодежь.

Абдулхаким Башар, глава Курдской демокра-
тической партии, заявил, что нынешняя ситуация
в Сирии призывает к созданию единого курдского
движения.

"То, что происходит в Сирии, будет решаю-
щим для курдов," сказал он. "Поэтому мы счита-
ем, что курдам необходимо собраться вместе и

принять общее решение".
Башар ожидает, что конференция пройдет в

течение ближайших двух недель.
Курды были разочарованы установками араб-

ской оппозиции, не желающей давать им никаких
гарантий уважения их национальных прав, и
покинули последнюю конференцию оппозиции в
Стамбуле, заявив, что на ней было продемон-
стрировано неуважение к проблемам курдов.

Чиван Юсуф, представитель молодежного
движения "Савва", заявил, что молодежь хочет
быть шире представлены на конференции.

"В рамках конференции будет присутствовать
курдская молодежь", сказал Юсуф. "Но мы уже
заявили о нашей оппозиции конференции,
поскольку партии хотят получить себе половину
мест, и дать народу только половину.
Проведение подобной конференции только
осложнит ситуацию".

Юсуф сказал, что его группа не выступает
категорически против конференции, но считает,
что она должна быть хорошо организована.

"Курдские партии до сих пор даже не уточнили
своих позиций в отношении сирийского режима",
сказал Юсуф. "Это заставляет нас быть подозри-
тельными. Мы надеемся, что они публично объ-
явят свою позицию по режиму, прежде чем они
проведут конференцию, потому что со своей сто-
роны, мы отвергли режим Асада. Однако курд-
ские партии все еще говорят о возможных пере-
говорах с властью."

Курдистан.Ру

Фотодокумент - авиационную накладную, в
которой в качестве страны-отправителя указа-
ны США (чикагский аэропорт O'Hare), а адрес
получателя - Республика Южная Осетия, публи-
кует ИА "Осинформ". "Не Грузия, а именно
Республика Южная Осетия, - подчеркивает
агентство. - Получателем же выступил гражда-
нин РЮО Эдуард Догузов".

Отметим также, что столица Южной Осетии
в документе дана в осетинской транскрипции -
Цхинвал, а не Цхинвали.

Груз, транзитом через Российскую
Федерацию, прибыл по месту назначения 8
сентября 2009 года. "Стоит сделать вывод, что
ровно через год и месяц после вторжения гру-
зинских войск в РЮО, американские бизнесме-
ны уже сделали то, на что никак не могут пойти
американские политики - признали Южную
Осетию в качестве полноценного и равноправ-

ного партнёра", - заявляет агентство.
"Пусть официального признания Южной

Осетии со стороны США (на уровне правитель-
ства) нет, беспокоиться по этому поводу не
стоит, потому что этот вопрос всегда относите-
лен, - прокомментировал агентству этот факт
специалист по международному праву Данил
Снитко. - Как мы видим, есть признание РЮО в
качестве партнера разными пластами обще-
ства самых разных государств мира, как на
уровнях государства, так и бизнеса.
Политическое признание, а точнее "непризна-
ние", по большому счёту, не может повлиять на
плодотворные
контакты в биз-
несе, культуре
и других слоях
жизни, чему
мы и видим
м н о ж е с т в о
п од т в е р ж д е -
ний".

Как сообща-
ло ранее ИА
R E G N U M
Новости, на
прошлой неде-
ле на встрече
госсекретаря
США Хиллари
Клинтон с пре-
з и д е н т о м
Грузии Михаилом Саакашвили Хиллари заяви-
ла, что США не признают и не собираются при-
знавать независимость Абхазии и Южной
Осетии, что Вашингтон продолжит делать все,
чтобы не допустить признания этих республик в
мире.

netkurd.com

Курдские партии Сирии
проведут конференцию

В США признали 
независимость Южной Осетии
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Фактически сформированы

условия для начала новой войны
на Ближнем Востоке: уже
несколько недель на ирано-ирак-
ской границе продолжаются бои
между курдами и стражами
исламской революции. Вывод
американских сил из Ирака толь-
ко подстегнёт обе стороны к эска-
лации конфликта, кроме того про-
блема  Иракского Курдистана,
также выйдет на новый уровень,
что это будет нам неизвестно. Но
это может быть гражданская
война в Ираке, новое вторжение
турецкой армии, новая ирано-
иракская война - не даром власти
Ирака в последние годы резко
активизировали, при содействии
США, закупку вооружений, воен-
ной техники.

Люди думающие, что раз собы-

тия происходят в глубокой глуши
значит они их не касаются, силь-
но ошибаются - курдская пробле-
ма таит в себе заряд огромной
силы, почти не уступающий по
мощи проблеме Израиля. Этот
вопрос может взорвать огромный
регион, напрямую задевая инте-
ресы таких держав, как Турция,
Иран, Сирия, Ирак. Кроме того,
надо иметь в ввиду и такой фак-
тор - запасы нефти Иракского
Курдистана в мире 6-е по величи-
не.

Курды всегда считались наро-
дом трудноуправляемыми, источ-
ником раздражение для великих
держав средневековья - Персии и
Османской империи. Они смогли
сохранить часть своей идентич-
ности под давлением ислама,
Персидской державы, Арабского
халифата и его обломков,
Османской империи. После
Первой мировой войны, когда
Британская империя и Франция
кроили карту Ближнего Востока
по своему усмотрению, создавая
совершенно искусственные госу-
дарства, курды не получили своей
государственности. Хотя по своей
численности в регионе они усту-
пали только арабам, туркам и
персам, это один из самых много-
численных народов планеты,
который не имеет своего госу-
дарства. Во всех государствах
они были людьми второго сорта, в
Турции им вообще отказали в
праве быть народом - назвав "гор-
ными турками".

Но нынешний мировой расклад
даёт курдскому народу новый
шанс на государственность -
наступает уникальное время
больших потрясений. Саддам
Хусейн, подавлявший восстания
курдов с помощью химического
оружия, повешен, центральное

правительство в Багдаде слабо,
как никогда. Северные провинции
страны - Иракский Курдистан,
получили широчайшую автоно-
мию, они де-факто независимы.
Причём эта "автономия" имеет
отличную экономическую базу:
нефтедобыча, развитое сельское
хозяйство. Экономику укрепил
строительный бум в Эрбиле,
Дахуке и Сулеймании.

Но Анкара и Тегеран очень
болезненно отнеслись к этому
событию - Хусейн им был также
"неприятен", но курдский вопрос
может привести к значительным
территориальным, экономиче-
ским потерям в их странах,
надолго выбить их из положения
региональных великих держав.
Или, как минимум, придётся пре-
доставить турецким, иранским

курдам автономию, что также
ослабляет их. А в Багдаде боятся,
что Иракский Курдистан, который
экономически автономен, при
получении полной независимости
захватит нефтяные поля и инфра-
структуру Киркука. В Вашингтоне
ведут двойную игру: с одной сто-
роны не хотят портить отношения
с союзной Турцией, лояльной
администрацией Ирака, с другой
стороны - можно заварить отлич-
ную "кашу" для враждебных аме-
риканцам Сирии и Ирана, да и
Турцию "поставить на место".
Белый Дом многое сделал, чтобы
усилить курдов в Ираке, фактиче-
ски позволив им стать самостоя-
тельными.

Сами курды и их лидеры, увиде-
ли в последних потрясениях - волне
арабских революций, волнений,
проблемах Сирии, усилению давле-
ния Западного мира на Иран, свой
исторический шанс. Произошла
резкая активизация их движения за
независимость - об этом свидетель-
ствую теракты в Турции, в Ираке.
Мечта о создании большого
Курдистана опять охватила умы
курдских патриотов. Причём види-
мо, главный удар решили нанести
по Ирану, Турция союзник США, а
Вашингтон покровитель иракских
курдов, а Иран в последние годы,
постоянный раздражитель для
западных политиков и средств мас-
совой информации.

Начало ирано-курдского 
противостояния

Официально "Партия свобод-
ной жизни Курдистана" (ПСЖК)
ведёт борьбу не за самостоятель-
ность и независимость курдских
областей Ирана, а за предостав-
ление им автономии. Большое
внимание в их программе, в угоду

Западному миру, уделено "демо-
кратическим" вопросам: замена
теократического устройства иран-
ского общества на демократиче-
ское, а также правам и свободам
женщин, этнических и религиоз-
ных меньшинств Ирана.

Эта организация в Иране
запрещена, как террористиче-
ская, поэтому основной метода
борьбы ПСЖК - вооружённая
борьба, нападение на армейские
подразделения, склады, погра-
ничные заставы. Тегеран отвечал
облавами, в целом не переступал
грани между войсковой операци-
ей и полицейскими действиями.
Но, резко отреагировал на убий-
ство генерала Корпуса стражей
исламской революции (КСИР)
Аббаса Касеми, его машину в
провинции Кум подорвали курд-

ские боевики. По сообщению кур-
дов с ним были убиты и другие
высокопоставленные офицеры,
всего семь офицеров, в том
числе: командующий Корпуса на
фронте Сердешт-Пираншехр,
полковник Делавар Ранжбарзаде;
Хаджиага Маруфи, командующий
сил специального назначения на
Восточном фронте.

Иран в ответ начал военную
операцию - к границе с Ираком
были выдвинуты войска с тяжё-
лым вооружением (примерно
силы бригады - 5 тыс. человек).
Иранские войска не только вели
обстрел иракской территории, но
и пересекли её границу.

Достоверной информации о
операции нет, иранская и курд-
ская стороны сообщают о своих
победах, десятках жертв. Но,
видимо, "молниеносной победы"
не вышло, Корпус стражей ислам-
ской революции сообщил, что
операция против "контрреволю-
ционных формирований" будет

продолжена. Понятно, что и
курды не могут противостоять
регулярной армии насыщенной
тяжелыми вооружениями. Багдад
потребовал немедленно вывести
войска, "угрожая" ухудшением
двусторонних отношений, време-
на Саддама Хусейна прошли - на
ответный удар Ирака по Ирану в
настоящее время не возможен.
Нет ни настоящего лидера Ирака,
ни полноценных вооруженных
сил, им потребуются долгие годы
для восстановления своей бое-
способности.

Но в бой могут вступить воору-
женные формирования Иракского
Курдистана, они ещё не участво-
вали в столкновении. Их числен-
ность - примерно 100 тыс. чело-
век, понятно, что они уступают в
вооружении, но учитывая их моти-

вацию (их называют "идущие на
смерть"), они могут доставить
иранским воскам значительные
неприятности. В итоге контртер-
рористическая операция может
вылиться в настоящую кровавую
войну.

Ситуация весьма сложная:
ведёт наступление Иран; Анкара
обещает не допустить создания

независимого курдского госу-
дарства, любым путём; американ-
цы собираются вывести свои
силы - при этом понимаю всю
сложность ситуации в районе
Киркука, где готовы вцепиться
друг другу в глотки арабы и
курды, предлагают заменить свои
войска там на контингент ООН, да
только желающих нет.

Есть и ещё один интересный
аспект - Вашингтон может исполь-
зовать этот конфликт для удара
по Ирану. Так, администрация
Белого Дома уже обвинила руко-
водство Ирана в связях с "Аль-
Каедой".

К чему приведёт начало 
ирано-курдского противостояния?
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Парламент Ирака потребовал
выдворить из страны посла Ирана
Хусейна Даная Фара. Причина –
непрекращающиеся вооруженные
столкновения между Стражами
исламской революции Ирана и
курдской группировкой Партии сво-
бодной жизни Курдистана на
ирано-иракской границе 

Некоторые эксперты уверены,
что все происходящее – начало
полномасштабной войны курдов за
свою независимость.

Вооруженные столкновения в
иракской провинции Северный
Курдистан не стали чем-то неожи-
данным. В середине июля курды
уже предприняли попытку захвата
части территории на юго-востоке
Турции. В ходе вооруженного
столкновения тогда погибли 13
турецких военных и 7 курдов. А
крупный турецкий город Диярбакыр
был объявлен курдской автономи-
ей. В этот раз пострадавших оказа-
лось гораздо больше. По некото-
рым данным, в результате боевых
действий на границе Ирана и
Ирака было убито 50 членов курд-
ской группировки и около 100 чело-
век получили ранения.

То, что сейчас происходит в
регионе, – продолжение многолет-
ней борьбы курдов за создание
своего государства на территории
нескольких стран, уверен эксперт-
востоковед Центра Карнеги
Алексей Малашенко:

"То, что сейчас мы наблюдаем в
Иране, – своего рода попытка соз-
дать независимый Курдистан. И
нынешняя попытка иранцев пода-
вить курдское движение не единич-
на. Процесс продолжается уже не
один десяток лет. Это бесконечная

проблема, бесконечная конфронта-
ция. К чему она приведет, мы не
знаем. Тем более что и в Турции и
в Ираке сегодня очень напряжен-
ные отношения с курдами. Я бы
рассматривал то, что сейчас про-
исходит в Иране, вообще в контекс-
те стремления курдского народа к
созданию своего государства. И
многие специалисты сегодня гово-
рят о том, что 21
век будет веком
борьбы курдов".

Курды на сего-
дняшний день -
самый многочис-
ленный народ в
мире, не имею-
щий собственного
государства. Им
с в о й с т в е н н а
постоянная борь-
ба за независи-
мость, говорит
А л е к с е й
Малашенко. Но в происходящем
сегодня на границе Ирана с
Ираком надо учитывать и экономи-
ческий фактор. Дело в том, что
вооруженные силы США, находя-
щиеся на иракской территории, 31
декабря нынешнего года должны
будут покинуть ее согласно догово-
ру от 2008 года. Но Вашингтон не
желает терять нефтяной регион и
готовит запасной вариант. Ведь
только в провинции Киркук, где
проживают иракские курды, нефти
в два раза больше, чем, скажем, в
Ливии. Если бы вся нефть оказа-
лась в руках курдов, которые в
свое время  помогли США сверг-
нуть Саддама Хусейна, то им бы
уже ничего не мешало объявить о
независимости от Ирака. Так что

Вашингтон уже начал активные
переговоры с правительством
Ирака о том, чтобы оставить часть
своей военной группировки в стра-
не. До сих пор диалог шел туго, но
Белый Дом, похоже, отступать не
намерен.

По сообщениям ряда офици-
альных лиц, в Ираке в 2012 году в
любом случае останется группи-

ровка наземных войск числен-
ностью в 10 тысяч человек. Судя по
всему, охранять они будут 17 тысяч
американских дипломатов и раз-
личных специалистов, которых гос-
деп США через год намерен разме-
стить по всему Ираку. А заодно и
присматривать за нефтяными
полями Киркука, мешая курдам
даже думать об их аннексии. Так
что конфликты в районе границы с
Ираном Вашингтону даже на руку,
чтобы мотивировать свое военное
присутствие. Тем более что от лиш-
него миллиарда иракских нефте-
долларов в условиях экономиче-
ского кризиса еще никто не отказы-
вался.

Елизавета Исакова,
rus.ruvr.ru

Для Израиля смена руководителей турецкой армии
означает то, что к вражескому кольцу, помимо
неуклонно приближающегося к термоядерному потен-
циалу Ирана и неумолимо сползающего в хваткие
лапы "мусульманских братьев" Египта, укомплектован-
ного, благодаря щедрой помощи США, по последнему
слову военной технологии, прибавляется и стреми-
тельно исламизирующаяся Турция, чье вооружение в
последние годы в значительной степени пополнилось
в том числе и за счёт израильских военных концернов.
И вряд ли кто-то назовёт эту перспективу радужной
для еврейского государства.

В такой ситуации у Израиля есть только одна воз-
можность не дать вражескому треугольнику сомкнуть-
ся. И эта возможность заключается в возникновении
самостоятельного курдского государства. 

Интригами британской политики лишённые незави-
симости при разделе имущества разгромленной
турецкой империи в конце Первой мировой войны,
курды давно и упорно добиваются своей независимо-
сти. Почти половина из сорока миллионов курдов, про-
живает на территории восточной Турции. Остальные
распределены между Сирией, Ираком и Ираном.
Возможно сунниты курды и не станут нашими лучши-
ми друзьями, однако создание курдского государства
за счёт восточной Турции, а также значительных кус-
ков Сирии, Ирака и Ирана создаст стабильную и мощ-
ную угрозу для всех наших замечательных северных
соседей, лишая их возможности тратить свои ресурсы
на попытки уничтожение еврейского государства. 

До сих пор, Израиль не мог активно помогать кур-

дам из-за тесных связей с армейским руководством
Турции. В новой ситуации искать дружбы у исламо-
нацистов, обеспечивать их израильским военным хай-
теком и уж тем более извиняться перед ними  за
отстрел террористов по меньшей мере бессмысленно.
Наоборот, необходимо сделать все возможное для
организации и укрепления курдской армии, её обуче-
ния, оснащения и обеспечения победы. Это будет
соответствовать как восстановлению исторической
справедливости, так и стратегическим интересам
Израиля.
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Хиллари Клинтон и 
Николя Саркози 
направили соболезнования 
президенту Барзани

Из разных стран продолжают поступать
соболезнования президенту Курдистана Масуду
Барзани в связи со смертью его матери Хамаел
Хан. Вчера, свои соболезнования прислали гос-
секретарь США Хиллари Клинтон и президент
Франции Николя Саркози.

Новый поток курдов
в Азербайджан

В ночь с 3 на 4 августа около 100 грузовых
машин через пропускной пункт Сарпи на турец-
ко-грузинской границе въехали в Грузию, а
затем в Азербайджан через пропускной пункт
Гырмызы Кёрпю (Красный мост). Об этом
сообщает азербайджанское агентство Полигон,
ссылаясь на информацию, полученную от пра-
воохранительных органов.

Как сообщили источники, в грузовиках едут
курдские семьи, убежавшие из разных районов
Турции. Они объяснили сотрудникам грузинской
таможни, что в Азербайджане будут заниматься
полевыми работами. Однако, как считает источ-
ник, эта причина всего лишь предлог для кур-
дов, которые переезжают в Азербайджан для
постоянного проживания.

В Курдистан возвратятся
еще 500 тел жертв Анфаля

Министерство Курдистана по делам мучени-
ков и Анфаля готовится к репатриации останков
курдов, похороненных в братских могилах в
провинции Дивания. Об этом заявил агентству
Ак-Ньюс министр Арам Ахмед.  По его словам,
в могиле в районе Маграй были раскопаны
останки 491 человека. Все они по особенностям
своей одежды были определены как курды из
районов Кадеркарам и Караханджир. Тела были
направлены в судебно-медицинскую лаборато-
рию в Наджафе для анализа.

Из Наджафа они будут переправлены в
Эрбиль, где будут проведены ДНК-исследова-
ния в целях идентификации, после чего они
будут перезахоронены на родине, сказал
Ахмед.

Всего, по данным иракского министра по пра-
вам человека Махмуда аль-Судани, в настоя-
щее время в Ираке известно 133 массовых захо-
ронений, из которых раскопано только 45.

Kurdistan.Ru

И.С. Курдистан.Ру

Курды, нефть и независимость

Турецкие сумерки. Свободный Курдистан
как гарант безопасности Израиля
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УВКБ ООН будет оказывать 
помощь беженцам 

Глава внешнеполитического отношений
Регионального правительства Курдистана  Фалах
Мустафа, сказал что КРГ не вмешивается во внут-
ренние дела соседних стран, и обращает внима-
ние на поддержание ситуации с безопасностью и
считает его фактором стабильности в регионе.

Мустафа подчеркнул, продолжение дипломати-
ческих усилий и усилий федеральное правитель-
ство, чтобы остановить иранские  обстрелы  при-
граничных районах.

Об этом  Фалах Мустафа сказал сегодня во
время встречи  с  ответственным  УВКБ ООН
Управление Верховного комиссара ООН по делам
беженцев (УВКБ) в регионе Бушра Налеота .

На встрече были обсуждены нынешняя ситуа-
ция в Курдистане, в дополнение к условиям пере-
мещенных лиц из приграничных районов из-за
иранских обстрелов пределов  Курдистана в
Ираке.

Фалах Мустафа, поздравил  гостя по случаю его
новых  обязанностей в качестве главы Верховного
комиссара ООН по делам беженцев и вынужден-
ных переселенцев в регионе, пожелав им успехов
в их новой роли. В то же время представил обзор
истории отношений  УВКБ ООН с  Курдистаном  ,
услуги  и помощь , оказываемой организацией
народу  Курдистана в последние годы.

Со своей стороны  Верховный  комиссар  ООН
по делам беженцев и вынужденных переселенцев
сказал что ему  приятно работать в Курдистане, и
пожелав , что имеет  возможность работать через
реализацию программ и деятельности
Организации по делам беженцев (УВКБ ООН) в
сотрудничестве и координации с правительством
Курдистана.

Он сказал  что его первым  шагом  должен был
посещение  приграничных  районов  в провинции
Эрбиль, чтобы узнать о реальной ситуации в этом
регионе и определения условий вынужденных
переселенцев, которые  оставили свои  места из-
за бомбардировки Ирана, добавив, что  мы будем
стараться, чтобы оказать  им помощь как можно
быстрее.

Со своей стороны, Фалах Мустафа  выразил
благодарность и признательность за эту инициа-
тиву и надежду , что Организация Объединенных
Наций окажет  помощь  семьям, пострадавшим
от бомбардировок Ирана. Он добавил при этом,
что лучшим решением было бы прекратить бом-
бардировки и уважение  суверенитету террито-
рии Ирака.

08-14 Avqust, TebaxD Î P L O M A T¹ 21 (132)15
25 июля 2011 г. президент

Армении Серж Саргсян, отвечая
на вопросы участников прошед-
шей в Армении в Цахкадзоре 5-ой
олимпиады по армянскому языку,
литературе и армяноведению
открыто призвал армянскую
молодежь в будущем готовиться к
захвату «Западной Армении» —
Северный или Турецкий
Курдистан, где живут более 25
миллионов курдов.

На вопросы о том, какие гра-
ницы будет иметь будущая
Армения, будет ли возвращена
«Западная Армения вместе с
горой Арарат», С. Саргсян отме-
тил: «Это все зависит от твоего
поколения. Мое поколение,
думаю, выполнило возложенную
на него обязанность, когда в нача-
ле 90-ых годов было необходимо
защитить от врага часть нашей

родины – Арцах, и мы смогли сде-
лать это».

Возобновив себя Гитлером
начала 1933 г. у политической
карты мира, он стал далее разви-
вать свою бредовую идею о
мифической «Великой Армении
от моря до моря», продолжил
свою мысль: «И я это говорю не в
качестве порицания. Хочу ска-
зать, что у каждого поколения
свои обязательства, и оно должно
суметь их выполнить, хорошо
выполнить. И ты, и твои сверстни-
ки должны не жалеть усилий, и
если старшие и младшие поколе-
ния будут действовать так же,
наша страна будет одной из луч-
ших в мире». Только при этом
армянский президент не стал
пояснять, что из-за авантюры
этих старших армянских поколе-
ний, возложивших  на плечи
армянского народа неподъемную
ношу и вносив в их головы сумя-
тицу с сомнительными историче-
скими изысканиями и дурманив
их о предназначенной армянам
особой божественной миссии,
стали причиной не только всех их
бед и невзгод своего, но и сосед-
них народов. 

В результате такой деятельно-
сти «старших армянских поколе-
ний» за последние 200 лет в
регионе:

— более 5 миллионов переме-
щенных лиц, из них армян более
1,5 миллиона во второй половине
XIX-начале XX вв. и более 2 мил-
лиона с 1988 г. навсегда покинули
регион Закавказья, в том числе и
Армении;  Свыше 350 тысяч
армян погибли в период трагиче-
ских событий ХХ века. Таким
образом, за этот же период по
вине самих же армян из региона
уехали более 3,5 миллинов

армян, то есть армяне упорно
добиваются своей цели –
«Армения без армян».

— По вине армян во второй
половине XIX-начале XX вв. были
убиты или погибли более 800
тысяч курдов, сотни тысяч были
перемещены. После 1988 г. из
курдов в Армении и
Азербайджане убиты около тыся-
ча курдов, более 30 тысяч курдов-
мусульман и более 40 тысяч кур-
дов-езидов вынуждены были
покинут Армению. В самом
Азербайджане из-за армянской
оккупации зоны Кавказского
(Красного) Курдистана  покинули
более 100 тысяч курдов.

— По вине армян погибли
более 100 тысяч азербайджанцев
во второй половине XIX-начале
XX вв., из-за армянских претензий
на Карабах миллиона азербай-

джанцев из самой Армении и
оккупированных армянами терри-
торий Азербайджана стали
беженцами, более 10 тысяч
убиты или погибли или числятся
без вести пропавшими.

— Турецкие потери во второй
половине XIX-начале XX вв.
составляют сотнями тысяч.

— Из-за армянских притяза-
ний грузины потеряли несколько
тысяч убитыми, десятка тысяч
стали беженцами в 20-е гг. ХХ
века.

—Россия за нынешнюю свою
плачевную демографическую
ситуацию отчасти должна быть
«благодарна» этим «армянским
старшим поколениям», которым с
лихвой оплачивала их кровавые
векселя своим генофондом -
жизню молодых русских парней и
трудами российских крестьян и
промышленников. И армяне в
дальнейшем также очень надеют-

ся на Россию, где есть манкурты,
готовых  отправить русскую моло-
дежь на эшафот ради армянских
интересов. И в будущем Армения
сделает все, чтобы спровоциро-
вать войну России с третьими
странами в армянских интересах.
Тем более они об этом открыто
говорят и призывают Россию кре-
ствому походу. А то, что из-за при-
верженности и откровенной под-
держки армян Россия полностью
потеряла свой авторитет и влия-
ние в регоне - это уже третьий
вопрос...

И этот кровавый список 
можно продолжить…

Только не помешало бы
подобным «гитлерюгендам»
вспомнить историю, особенно
май 1945 года.

В заключение, армянский пре-
зидент патетически изрекает:
«Мы можем добиться этого, очень
спокойно можем добиться, и
неоднократно в течение истории
добивались. Я в этом не сомне-
ваюсь и хочу, чтобы вы также не
сомневались. Мы народ, который
всегда воскресает как птица
Феникс».

Следует сказать, что с птицей
Феникс президент точно попал в
цель:  Феникс— мифологическая
птица, обладающая способ-
ностью сжигать себя и затем воз-
рождаться. То есть, армянские
поколения носясь бредовой
идеей о мифической «Армении от
моря до моря», уже готовы пол-
ностью уничтожить свой народ с
надеждой на его дальнейшее
«возрождение»…То есть, армян-
скому народу уготовано не мир-
ное сосуществование с соседни-
ми народами, а в соответствии с
"исторической миссией армян" -
вечные раздоры, войны с сосед-
ними народами... И если даже не
получиться осуществить свою
мечту, ну хотя бы вместо
«Великой Армении» в лучшем
случае добиватьтся  «Великого
Кладбища»…

Сами армяне признают, что
среди народов региона более или
менее армянам симпатизируют
курды. Но, после подобных
заявлений, кстати, который уже
переведен на курдский и язык
диаспор, курды начинают пере-
оценивать свое отношение в
целом к армянскому народу и
поверьте, это уже будет не в поль-
зу армян…

Лятиф Маммад,
www.kurdist.ru 

И.С. Курдистан.Ру

АРМЕНИЯ КУРДАМ
ОБЪЯВЛЯЕТ ВОЙНУ?
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Тем временем российские дипломаты в
ООН добились таких условий для Сирии, кото-
рые позволят ей мирно выйти из внутриполи-
тического кризиса.

Пока же события в Сирии развиваются дра-
матически. Об этом заявил Дмитрий Медведев
в интервью радиостанции «Эхо Москвы», рос-
сийскому телеканалу Russia Today  и грузин-
скому «Первому Кавказскому» каналу. Эта
оценка прозвучала после того, как во время
танковой операции властей против оппозиции
в Хаме погибли около 200 человек и сотни
были ранены. Минувшая неделя в Сирии стала
самой кровавой за последние полгода – с тех
пор, как оппозиция начала массовые протест-
ные акции с требованием отставки президента.
Выход из этого тупика – прекращение насилия
и начало политического переустройства сирий-
ского общества. В этом Дмитрий Медведев
убеждает Башара Асада:

"И в личном общении с ним, и в тех пись-
мах, которые я ему направлял, я провожу одну
идею: нужно срочно проводить реформы,
мириться с оппозицией, восстанавливать граж-
данский мир и создавать современное госу-
дарство. Если он не сможет это сделать, его

ждет печальная участь. В конечном счете нам
тоже придется принимать какие-то решения.
Мы наблюдаем за развитием ситуации, она
меняется, как меняются и наши ориентиры".

На консультациях в Совбезе ООН Франция,
США, Великобритания, Германия и Португалия
пытались добиться от России принятия резо-
люции по Сирии. Но Москва дала понять, что
не пойдет на такой шаг, который может открыть
путь к «ливийскому решению» сирийской про-
блемы. При поддержке Китая, Бразилии, ЮАР
и Индии ей удалось убедить сторонников жест-
ких действий в отношении Дамаска отказаться
от односторонних резких шагов. Россия присо-
единилась к заявлению председателя СБ ООН
только после того, как ее западные партнеры
согласились адресовать этот документ обеим
сторонам сирийского конфликта. То есть раз-
делить между ними ответственность за крово-
пролитие.

В итоге СБ ООН осудил сирийские власти
за нарушение прав человека и применение
силы против гражданского населения. А оппо-
зицию призвал воздержаться от нападений на
госучреждения. В заявлении признается, что в
Хаме погибли полицейские и вина в их смерти
лежит на вооруженных экстремистах. В суббо-
ту Дамаск объявил о завершении спецопера-
ции в Хаме. Это, как и призыв СБ ООН, дает
эксперту Института стратегических оценок и
анализа Сергею Демиденко основания пола-
гать, что впредь удастся избегать открытого
противостояния. А также перейти к реформам:

"У Асада есть все возможности, чтобы
удержать ситуацию. Оппозиция раздроблена,
она выступает с разными экономическими и
политическими требованиями. Перелом в
какой-то мере виден уже сейчас. Он заключа-
ется в попытках реформировать страну. Сирия
выйдет из кризиса обновленной. Путь реформ
начат, он ведет в сторону от прежнего автори-
таризма".

Турецко-курдские 
политики в Эрбиле 

Вчера президент Курдистана Масуд Барзани принял деле-
гацию турецко-курдских политиков во главе с Шарафеттином
Эльчи и Асадом Джаном, которые принимали участие в траур-
ных мероприятиях по случаю смерти Хамаил Хан. Вслед за
тем, Шарафеттин Эльчи встретился с членом Политбюро ПСК
Саидом Ахмедом Пира. 

В ходе встречи собеседники обсудили политическую ситуа-
цию в Курдистане и итоги парламентских выборов в Турции,
отметив необходимость решать курдскую проблему мирным
путем и воздерживаться от насилия.

Реализация Nabucco может
быть отложена до 2020 года

Учитывая намечен-
ные сроки транспорти-
ровки азербайджанско-
го газа в Европу и
объемы газа газопро-
вод ITGI (Interconnector
Turkey-Greece- I ta ly)
является единствен-
ным проектом, который
может быть реализо-
ван. Об этом заявила
консалтинговая компа-
ния PFC Energy. В
исследовании PFC Energy под названием "Европейский
южный коридор: какую форму он обретет?" отмечается, что
более крупные проекты, в частности Nabucco могут быть реа-
лизованы после 2020 года, в зависимости от обстоятельств.
Исследование компании основано на факторах, которые могут
оказать влияние на развитие Южного газового коридора, на
ожидаемой добыче газа в Азербайджане в течение ближай-
ших 10 лет, критериях отбора трубопровода, который откроет
коридор, уровне технической готовности, коммерческой жиз-
неспособности и безопасности поставок. Согласно исследова-
нию, за транспортировку газа в Европу из множества различ-
ных источников (Азербайджан, Туркменистан, Иран, Ирак) кон-
курируют много проектов. Но лишь один источник - газ, добы-
тый в рамках второй стадии азербайджанского месторожде-
ния "Шахдениз", может быть доступным до 2020 года.
Отсутствие в наличии большого объема газа означает, что в
настоящий момент может быть реализован лишь один трубо-
проводный проект. По мнению экспертов PFC Energy, на
последующем этапе, после того как дополнительные объемы
газа с месторождений Азербайджана станут доступными, к
ряду трубопроводов, соединяющих Балканские страны, может
быть подключен Nabucco. Исполнительный директор грече-
ской DEPA (один из спонсоров TGI) Гарри Сачинис отметил,
что исследование подтверждает позицию DEPA. По его сло-
вам, ITGI, объединяющий системы IGB (Interconnector Greece-
Bulgaria) и IGI (Interconnector Greece-Italy), является наиболее
реальным в рамках первой фазы Южного коридора и соответ-
ствует стратегическим интересам Азербайджана, ЕС и его
партнеров.

Kurdustan.ru

Итоги недели. "Ливийское решение"
сирийской проблемы откладывается

Делегация города Халабджа примет участие в 50-й 
годовщины бедствия "Агент Орнанж" во Вьетнаме

Как сообщил агентству Пук-Медиа
вице-президент Ассоциации жертв
Халабджи Арас Абед, делегация,
состоящая из представителей его
Ассоциации и мемориалы Халабджи,
примет участия в мероприятиях, органи-
зуемых правительством Вьетнама в
память о применении американцами
"Агент Онаржа", которым было опрыска-
но более 3 млн. га лесов и рисовых
полей и около 26 тысяч хуторов.
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